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IZ VSEBINE

Ali naj volivec izbira — Skrajšanje de
lovnega časa — S truk tu ra  zaposlenih v 
intenzivnem gospodarstvu — Topilnica 
že izkorišča notranje rezerve — Sklepi 
upravnega odbora — Portorož — naš 
drugi dom — Iz dela organov uprav

ljan ja

gionalno usm erjajo  izvoz. Prem ije znašajo 
12 ozirom a 6%.

8. Novo pariteto  dolarja na višini 1250 dinar
jev, ki omogoča poenotenje parite tne vred
nosti dolarja za vse delovne organizacije.

9. Realno in enotno vrednotenje stanovanj in 
predpisovanje enotne stanarine na višini 
stanovanj, zgrajenih koncem lanskega leta. 
Uvedba ekonomske najem nine bo izvede
n a  postopom a v štirih  letih.
V rsta je  še drugih podrobnosti, s katerim i 

sprejeta reform a posega v naše poslovno 
življenje, vse pa im ajo en sam cilj, krepitev

D irektor Gregor Klančnik:

Analiza dela I. polletja — kažipot za II. polletje — 
opozorilo za resen pristop h gospodarski reformi

Zvezna skupščina je  24. ju lija  sprejela vr
sto zakonskih predpisov, s katerim i je  izvr
šila^ prelom nico v našem gospodarstvu in 
družbenem  življenju sploh. Po daljših, skrb
no izvršenih pripravah je  bila s tem obliko
vana reform a, ki m ora pom eniti prehod na
šega gospodarstva na kvalitetno višjo raven.

Na dvajset let grajenih tem eljih osnovne 
gospodarske sile se bo pričela graditi stavba 
intenzivnega izkoriščanja pridobljenega go
spodarskega potenciala. Na stežaj se bodo 
odprla v rata  v svetovno tržišče, naši proiz
vajalci pa se bodo dom a in  na tu jem  v kon
kurenčni borbi srečevali s sposobnimi zuna
njimi dobavitelji.

Osnovni nam en sprejete gospodarske refor
me je ustvariti p rosto r za svobodno delova
nje ekonomskih zakonov, ki spodbujajo in
tenzivno gospodarjenje, in  zagotoviti skladen 
odnos med proizvodnjo in potrošnjo. Refor
ma sprošča delovne skupnosti <v razpolaga
nju  s sredstvi te r s tem  krepi v sam ouprav
ljan ju  osnovane svobodno dem okratično so
cialistične odnose.

Kaj vse je  delovnim organizacijam  refor
m a dala?
1. Svobodnejše razpolaganje s prigospodarje

nimi sredstvi. Odpravila je  prispevek iz 
dohodka in znižala obresti na sklade. Za 
našo železarno to  znižanje pom eni za pro
izvodna sredstva 117. panoge od 6 % na 
4 % in za naprave 114. panoge od 4 na  2 %.

2. Proizvajalce oprošča plačevanja davka na 
prom et in tega prenaša v prodajo  na 
drobno.

3. Znižanje proračunskih prispevkov iz oseb
nih dohodkov od 17,5 % za našo občino od 
19 na 12,5 % in prispevka socialnega za
varovanja od 21,5 na 20,5 %. S  tem omo
goča povišanje neto  osebnih dohodkov za 
našo železarno za 13 %.

4. Liberalnejši sistem  am ortizacije. Predpi
san bo le m inim um  za očuvanje osnovnih 
sredstev, delovne organizacije pa  bodo 
skladno z intenzivnostjo uporabe lahko 
oblikovale am ortizacijo na  ekonomski vi
šini.

5. Znatno znižanje carine in z znižanjem 
povprečne stopnje od 23,4 na  10,75 % spro
ščen uvoz inozemskega blaga.

6. Nove, skladnejše odnose v cenah na do
mačem tržišču, ki vse delovne organizaci
je  spobdujajo k višji produktivnosti in 
ekonomičnosti proizvodnje te r  povečujejo 
interes za prodajo  na inozemska tržišča.

7. Nove izvozne prem ije, ki stim ulirajo in re-

Ožilje naše nepo
grešljive energije
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iniciative delovnih ljudi za nove gospodarske 
dosežke.

Naša delovna skupnost je  s svojimi pred
stavniki aktivno sodelovala pri oblikovanju 
sprem em b gospodarskega sistema. Že več let 
je  bila m ed tistim i, ki so zahtevali sprostitev 
spon, ki so zavirale delovne organizaoije pri 
svobodnejšem delovanju v enostavni in raz
širjeni reprodukciji. Tudi sprem em ba odno
sov v prodajnih  cenah je  bila naša zahteva. 
Prav na tem področju smo tudi v zadnji 
fazi priprav reform e neposredno in posredno 
preko UJŽ posredovali podatke, ki so omo
gočili objektivnejše odrejevanje novih cen 
naših izdelkov. Še važnejše pa so bile naše 
priprave znotraj tovarne.

Že ob vstopu v letošnje leto se je  naša de
lovna skupnost zavedala, da je  napredek že
lezarne Ravne odvisen predvsem  od izbolj
šave tehnološkega postopka in ekonomičnej- 
šega proizvodnega procesa. Vstopili smo v ši
roko akcijo, ki naj bi bistveno znižala sploš
no potrošnjo od surovin do pomožnega ma
teriala in energije, ne moremo pa biti zado
voljni z rezultati. Ti v I. polletju še daleč 
niso taki, da bi odgovarjali zahtevam, ki jih 
pred nas postavlja reform a gospodarstva.

Skupne proizvodnje smo dosegli 110.325,5 t, 
kar je  sicer 19,2 % iznad I. polletja 1964. V 
skupni proizvodnji so predvsem napredovali 
m etalurški obrati, v zaostanku pa so hladno 
predelovalni obrati. Dosegli smo 50.300 t pro
izvedenega surovega jekla te r  smo s tem  na 
najboljši poti, da se letos vpišem o med žele
zarne s preko 100.000 t surovega jekla letno. 
S tem smo za 13,2 % iznad proizvodnje v
I. polletju lanskega leta. Poseben skok, ra
zumljivo zaradi novih kapacitet, je  pokazan 
pri valjanem  blagu. Tega je  bilo izdelanega 
v I. polletju letos 40.2361, k a r je  porast za 
36,4 %. Tudi v kovanem blagu smo napredo
vali. Skupno smo ga dosegli 8.561 t, kar je 
napredek za 10,7 %. Livarna je  od januarja  
do jun ija  dala 5.145 t ulitkov, kar je 7,5 % 
več kot v istem  obdobju lani. Jeklovlek pa je 
dal 475 t  in s tem  napredoval za celih 134 %. 
V zm etarna je  s proizvodnjo 2.256 t p ro ti iste
m u obdobju lani napredovala za 13,3 %, m e
hanska obdelovalnica pa je  obdelala 3.350 t 
naših jekel te r pri tem  za 6,8 % zaostala za 
tonažo I. polletja lanskega leta.

Medtem ko s ta  jeklovlek in vzm etarna v 
skupni proizvodnji presegla lanskoletni re
zultat, pa za razliko od topilnice in  toplo 
predelovalnih m etalurških obratov, ki so 
plan prekoračili, zaostajata za predvideno 
plansko proizvodnjo. Predvideni dinamični 
plan so v skupni proizvodnji v I. polletju do
segli: topilnica 113,1%, valjarna 114,3%, ko
vačnica 106,3 %, livarna 98,2 %, jeklovlek
63,7 %, vzm etarna 90,2 % ter m ehanska obde
lovalnica 83,7 %; celotna železarna pa 110,1 %.

Pri blagovni proizvodnji se ta podoba ne
koliko izm enja. V aljarna je dala 100,7 % va

ljanih izdelkov, kovačnica 147,8 % kovanega 
blaga, livarna 104,4 % ulitkov, jeklovlek 
51,4% hladno predelanih jekel, vzm etarna 
90,2 % vzmeti ter m ehanska obdelovalnica
78,7 % s planom  predvidene tonaže gotovih 
m ehansko obdelanih izdelkov zunanjim , do
mačim in tu jim  odjemalcem. Celotno pod
je tje  je  s tem  doseglo plan blagovne proiz
vodnje s 101,3 %. Poseben zaostanek je  to
rej v hladno predelovalnih obratih. V reali
zaciji se sicer slika nekoliko popravi.

Celotno podjetje  je  doseglo v I. polletju le
tos za 10.400 milij. d inarjev realizacije od 
prodanega blaga, to je  17,1 % več kot y  istem 
obdobju lani te r 2,5 % več, ko t je  predvidel 
dinam ični plan za letošnje leto. V aljarna je 
dosegla v I. polletju 98 % s planom  predvi
dene realizacije; kovačnica je  plan prekora
čila in dosegla 121,3 %; livarna prav tako in 
je  dosegla 119,8%. Kot že povedano,_ je  za
ostanek zabeležen pri jeklovleku, ki je  dose
gel le 92,8 %; rv vzmetarni, ki je  dosegla le 
90,1 % 'ter v mehanski obdelovalnici, ki je 
dosegla le 95,3 % od predvidene realizacije. 
Ti rezultati pa  so zadoščali, da smo v I. pol
letju  znatno izboljšali produktivnost dela.

Ce se prim erjam o, kar je  bolj objektivno, 
s povprečno produktivnostjo lanskega leta, 
ugotovimo, da je  ta  v skupni proizvodnji po- 
rastla  od 5,24 t/zaposlenega mesečno na 5,77 
ton/zaposlenega mesečno ali za 10,2 %. Pri 
robni proizvodnji je  ta porastla  od 1,31 na 
1,40 t/zaposlenega mesečno ali za 6,9%. Po
samezni obrati so napredovali: topilnica za 
7,8%, livarna za 1,8%, valjarna za 18,6%, 
kovačnica za 12 %, vzm etarna za 4,6 %, je
klovlek za 13,5 %; v zaostanku pri doseženi 
produktivnosti, m erjeni s tonažo, pa je  le 
m ehanska obdelovalnica, ki je  dosegla le 88,6 
odst. lanskoletne produktivnosti. Ta obrat 
pa se priključi tudi med vse ostale pri po
večanju produktivnosti, če jo  izražamo z 
vrednostjo. V celi železarni se je  mesečna 
realizacija proti povprečju lanskega leta v
I. polletju letošnjega leta dvignila od 498.000 
na zaposlenega na 544.000 ali za 9,3 %. Livar
na je  p ri tem napredovala za 15 %, valjarna 
za 16,8 %, kovačnica za 5,1 %, m ehanska ob
delovalnica za 5,1 %, vzm etarna za 4,8 % in 
jeklovlek za 22,7 %.

Ko govorimo o produktivnosti, ne moremo 
mimo obratn ih  nesreč. Te so proti povpreč
ju  lanskega leta padle v tovarni od 10,16 na 
7,45 %. S tem smo prišli na najnižji procent 
obratnih nesreč po osvoboditvi, pa vendar 
na noben način ne smemo biti zadovoljni. 
Jun ija  smo se povzpeli za 10,53 % iznad lan
skoletnega povprečja. Posebno opozorilo pa 
m orajo biti težke posledice, saj smo v pre
teklem polletju po petih letih imeli zopet 
celo sm rtno nesrečo. Tudi na tem področju 
bo m orala reform a napraviti preobrat.

Padel nam  je tudi izmeček, in sicer pri 
skupni proizvodnji od 2,68 % na 1,9 % ali za

29 % proti I. polletju  lanskega leta. Približno 
v enakem  odnosu je  ta padec izražen tudi 
pri blagovni proizvodnji, in sicer od 10,96 na 
7,82 % ali za 28,6 %. Izmeček je  padel v to 
pilnici za 20 %, v livarni za 22,8 %, v valjar
ni za 36 %, v kovačnici za 39,7 %; poraste! pa 
je  v mehanski obdelovalnici od 0,38 na 
0,52% ali za 37,1 % ter v vzm etarni od 0,11 
na 0,12 % ali za 10 %. Padec izmečka se izra
ža tudi v absolutnih številkah, in sicer od 
413 t/m esec v I. polletju lanskega leta na 
350 t izmečka mesečno v letošnjem  letu.

V I. polletju sm o bili posebno uspešni pri 
izvozu. Dosegli smo ga za 1.182,4 milij. din, 
kar je  več kot dvakrat ali točno 118 % iznad 
izvoza I. polletja lanskega leta. Tudi v struk
tu ri izvoza je  bil dosežen napredek. V države 
s konvertibilno valuto ga je  bilo 32 %, na 
klirinško področje pa 68 %.

Poslovna dejavnost bi bila lahko znatno 
uspešnejša ob norm alnem  gibanju zalog. 
Medtem ko so zaloge surovin in drugega ma
teriala klase 3 padle od 2.805 na  2.486 mili
jonov ali za 318 milijonov din, pa so porastle 
zaloge polizdelkov in nedovršene proizvodnje 
od 4.051 na 5.026 milijonov din ali za celih 
975 milijonov din. Zaloge valjanega blaga so 
se dvignile za 268 milijonov, kovanega za 315 
milijonov ter nedovršene proizvodnje m ehan
ske obdelovalnice za 311 m ilijonov din, kar 
nam  dokazuje, da bo predvideni plan reali
zacije za letošnje leto možno doseči in pre
seči.

Slabši kot pri doseženi proizvodnji pa smo 
pri gibanju proizvodnih stroškov. Na tem 
področju predvsem  ne smemo biti zadovolj
ni z rezultati akcijskega program a. Kljub 
temu, da bi se že m orali zavedati resnosti 
položaja, pom anjkanja deviznih sredstev in 
reprodukcijskega m ateriala, še vedno nismo 
uspeli razviti ču ta  za varčevanje in  vključiti 
celotno delovno skupnost k zniževanju pro
izvodnih stroškov. To nam poleg povečanja 
zalog nedovršene proizvodnje dela dodatne 
težave pri splošni finančni problem atiki pod
jetja.

Medtem ko so v začetku letošnjega leta 
znašala vezana sredstva pri naših kupcih 3 
m ilijarde din, se je  ta  vezava do konca I. pol
letja  dvignila na 4.050 m ilijonov din. Vzpo
redno s tem pa so seveda porasle tudi naše 
obveze do dobaviteljev, in sicer od 1.315 mi
lijonov na 2.735 m ilijonov ali skoraj za 1,5 
m ilijarde din. Iz teh  številk se že jasno vi
dijo težave pri redni nabavi surovin in re
produkcijskega m ateriala, zato bomo v II. 
polletju prim orani znižati no tran je  zaloge, 
povečati realizacijo in  v dogovorjenih te rm i
nih vršiti rednejše dobave po sklenjenih po
godbah. Resen poseg pa bo potreben tudi na 
področje proizvodnih stroškov.

Na koncu se m oram o še nekoliko ustaviti 
pri vplivu gospodarske reform e na našo de
lovno organizacijo.

Ce pogledamo našo skupno proizvodnjo, 
vidimo, da je  glavni del naše dejavnosti 114. 
panoga, v pregledu realizacije pa se v več
jem  obsegu pojavijo izdelki 117. panoge. Že 
iz tega sledi, da bodo sprem enjene cene, ker 
bodo te bolj porastle pri surovinah in repro
dukcijskem  m aterialu kot pri končnih izdel
kih, torej tudi v 114. panogi bolj kot pri 117. 
panogi, le v delnem obsegu vplivale na po
večani skupni dohodek naše železarne. Ker 
bodo istočasno zaradi podražitve surovin, 
energije ter transportn ih  stroškov znatno po- 
rastli proizvodni stroški, bo vpliv novih cen 
še slabši na dohodek. Cena električne ener
gije se je  dvignila za okrog 50 %, skoraj 
vseh uvoznih surovin za 66 %, starega železa 
v povprečju za okrog 40 % in domačega su
rovega železa za 57 %; za okrog 40 % se je 
povečala cena ognjevzdržnemu m aterialu, 
elektrodam  pa za okrog 66 %. Vse te podra
žitve niso upoštevane v povečani coni naših 
izdelkov. V povprečju je  ta -povečana za iz
delke 114. panoge od 36 do 40%, za izdelke 
117. panoge pa od 0 do 10 %. Pri izvozu, saj 
smo v I. -polletju na 1 dolar že dosegli po
vprečno 1020 din, lahko računam o na novo 
realizacijo, ki bo znašala okrog 1320 dinar- 
jpv na dolar ozirom a 30 % več.

Iz vsega tega sledi, da bo skupaj z vsemi 
delovnimi skupnostm i gospodarska reform a 
tudi našo železarno prisilila, da bo z boljšim  
angažiranjem  notran jih  rezerv uredila gospoDetajl iz valjarne Foto: R. Gradišnik
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Taka je, kadar iz nje ne lije Foto: R. Gradišnik

darnost proizvodnje, izboljšala kvaliteto iz
delkov in znižala potrošnjo  m ateriala ter 
drugih proizvodnih stroškov. Zamenjave ma
teriala, polke šarže, surovo jeklo izven ana- 
liznih m eja ne bodo smele biti več lastno
sti naše tovarne. Kljub uspešni količinski 
proizvodnji topilnice v I. polletju nam  m ora 
predvsem mesec maj biti resno opozorilo. V 
tem obratu,' k jer se trošijo največje količine 
m ateriala, še daleč ni dosežena potrebna 
skrb za čuvanje surovin in pomožnega ma
teriala. Prekom erno je  trošena energija, ne
zadostna doslednost pri izdelavi šarž pa po
vzroča še nekoristno trošenje težko pridob
ljenega vložka.

Tudi v livarni je  še odprtih  zadosti možno
sti, predvsem  v relativno visokem izmečku. 
Povečanje izplena od 49,9 na 52,6 % v I. pol
letju  letos je  dokaz, da so možni večji rezul
tati. Treba bo uvesti še večjo doslednost zla
sti p ri osvajanju za izboljšanje produktivno
sti pa tudi uspešnejše izkoriščanje delovnega 
časa.

Kovačnica je  tudi obrat, ki v I. polletju 
kaže velik napredek. Analiza zastojev proiz
vodnih agregatov pa le kaže, da so tudi -v 
tem  obratu  še znatne rezerve za povečanje 
proizvodnje. Še v večji m eri pa se je  to  po
javljalo v valjarni, k a r  je  glede na nove 
agregate razumljivo. V tem  obratu  tople pla
stične predelave se opaža nezadostna stro
kovnost, zato bo potrebno za intenzivnejše 
izkoriščanje in  vzdrževanje pridobljenih dra
gih proizvodnih napra/č organizirati posebne 
tečaje.

Poseben problem  I. polletja  je  bila pro
izvodnja hladno predelovalnih obratov: je- 
klovleka, vzm etarne in m ehanske obdeloval- 
nice. Glavne težave so bile zaradi neusklaje
nega in  asortim ansko neodgovarjajočega 
oskrbovanja z vložkom iz domačih obratov. 
Tem so se pridružile še težave zaradi po 
m anjkanja strugarskega kadra in časovno 
zaostajanje investicijskih naložb.

Analiza dela I. polletja mam m ora biti ka
žipot za II. polletje letošnjega leta, istočasno 
pa opozorilo za resen pristop h gospodarski 
reform i znotraj našega podjetja. Pospešeno 
bo treba odpraviti razna ozka grla te r inve
sticijsko dejavnost usm eriti s prednostjo  na 
tista  dela in  naprave, ki mam čim prej iahko 
izpopolnjujejo tehnološki postopek. Pri tem  
pa na noben način ne smemo pozabiti na 
vzdrževanje naprav. Skrajni čas je, da raz
vijemo čut do proizvodnih sredstev, ki nam 
dajejo zaslužek ip kruh. Manjše rezerve v 
kalkulacijah nas bodo gotovo k tem u prisi
lile.

Dokaz, da smo v prvem  polletju z akcij
skim program om  le delno uspeli, je obra
čun dohodka. Periodični obračun od 1. ja 
nuarja  do 30. jun ija  1965 nam reč odkriva,

da smo v I. polletju celotnega dohodka do
segli 47,26 %, letnega plana dohodka pa le 
45,56 %. Čistega dohodka smo dosegli neko
liko več, in sicer 45,81 %, predvidene letne 
kvote osebnih dohodkov pa smo medtem iz
plačali 2.071,000.000 din bruto, kar je  47,46 %. 
Tako nam  po zaključku I. polletja ostane za 
sklade le 815 milijonov ali 42,08 % planirane 
letne višine.

Iz teh podatkov se vidi, da so se osebni 
dohodki gibali skladno z doseženo Realiza
cijo, zaradi proizvodnih stroškov, ki so p re
koračili plansko predvidevanje, pa je  doho
dek za 3,5 % izpod skupnega dohodka.

Predvideno varčevanje s surovinami, po
možnim m aterialom , energijo ter proizvodni
mi napravam i je le m alenkostno uspelo. Na 
tem področju so še vedno ostale pokopane 
naše rezerve. Reforma jih  bo morala, pa če 
bi se še bolj tem u izogibali, izkopati.

Kaj m oramo storiti, da bi z izboljšano de
lovno in tehnološko disciplino in povečanim 
čutom  odgovornosti naš proizvodni proces 
uredili tako, da bomo tudi ob reform i celot
nega gospodarstva konkurenčno sposobni?

Na področju notranje delitve smo že do
segli tak nivo, da ga lahko le še sistem atično 
uredim o in dopolnjujem o. iTaš sistem deli
tve osebnega dohodka zajem a zadosti vzpod
budnih elementov od prizadevanja za večjo 
količinsko in kvalitetno proizvodnjo do zni
ževanja proizvodnih stroškov in  povečevanja 
dohodka podjetja, več zato lahko še iščemo 
le v izboljšani organizaciji. V rsta je objek
tivnih težav z rednim  oskrbovanjem  ustre
znih surovin in  s pomožnim m aterialom , za
to  smo tembolj prisiljeni k skrbni uporabi 
pridobljenih sredstev.

Nobenega razloga ni za paniko. Železarna 
je  v obdobju velike rekonstrukcije, prave 
tehnične preobrazbe, ki nam  bo omogočila 
višje tehnološke dosežke. Tudi po reform i se 
bodo investicijska dela za m odernizacijo in 
povečanje proizvodnih obratov nadaljevala 
te r  s tem odpirala možnosti za večjo pro
duktivnost in kvalitetnejšo proizvodnjo. Dru
gi objektivni razlog, ki nam vliva sm elost ob 
reform i gospodarstva, je  široka m ožnost za 
plasm an naših izdelkov. Z njim i smo že po
stali znani dom a in iv svetu, z boljšo kvalite
to in rednim izvrševanjem pogodbenih obve
znosti ipa bomo m orali ta  ugled še povečati.

In ne nazadnje, sposobnost naših delovnih 
ljudi je  glavno zagotovilo, da bomo lahko 
tudi p ri težjih  tržnih pogojih uspešno na
predovali. Ni nam potreben strah, ki tare 
m arsikatero delovno sk u p n o s t/d a  bi morali 
z redukcijo delavcev reševati probleme. Z 
novo pridobljenim i proizvodnimi napravam i 
se število zaposlenih pri nas ne bo zm anj
ševalo, temveč ob istočasnem  dviganju pro
duktivnosti postopom a še povečevalo. Iz to

varne pa bomo morali izločiti vse slabosti; v 
smislu najnovejših zakonskih predpisov z 
doslednim ukrepanjem  odpravljati m aterial
ne škode, našo delovno skupnost pa očistiti 
tudi vseh, ki ne bodo doumeli svojih dolžno
sti kot sodelavci uglednega podjetja.

Drugo polletje letošnjega leta m ora za nas 
biti ikamen preizkušnje in dokaz, da se je 
naša železarna reform i prilagodila. Obveza, 
doseči 24 m ilijard  din letne realizacije bo 
pri tem m orala biti osnovno vodilo.

Obratne nezgode v juliju
Jože Fink, topilnica — Pomagal je zape

njati mulde. Ko jih  je  z verigo zapel, se je 
um aknil in pri tem  padel v odprtino bunker
ja  25 t el. peči.

Franc Lasnik, topilnica — Pri odpenjanju 
vlačilca od košare je  držal za zatik, ki ga je 
m oral potegniti iz prvotne lege. Medtem je 
šofer vlačilec potegnil in  poškodovali so se 
mu prsti na roki.

Rihard Sagmajster, topilnica — Pomagal 
je  potiskati voz z vložkom za peči. Pri tem 
se je  voz prevrgel in vložek je padel na noge.

Franc Kac I., livarna — Med prevozom 
ulitkov z žerjavom od peskom eta do prosto
ra  za izpraznjevanje m u je z visečega brem e
na  padla livna čaša na čelo.

Franc Gril, livarna — Pri izsekovanju je
klenega u litka z mehanskim  kladivom mu 
je  ulitek zdrsnil iz roke in m u poškodoval 
prste.

Jože Viderman, livarna — Obračal je  jekle
ni ulitek na rezalni mizi. Pri tem  mu je uli
tek pritisnil p rs t na jekleno mizo in m u ga 
poškodoval.

Ivan Vrčkovnik, livarna — Prevažal je pe
sek iz livarne v jedrarno. Pri prevozu je mo
ral sedeti na viličarju zaradi preobtežbe. Dr
žal se je  z levo roko za okvir »pumpc«. Pri 
spuščanju zaboja m u je »pumpa« viličarja 
stisnila tri p rste  n a  roki.

Adolf Vožič, livarna — S pom očjo žerjava 
je  položil kalup na  formo, pri tem  mu je 
stisnilo dva p rs ta  na roki.

Marija Pečnik, livarna — Pri prevozu pe
ska od mešalnih strojev na delovne mize, je 
stopila na žebelj.

Anton Vučko, kovačnica — Pri kovanju ga 
je  udaril dvigalni drog po roki.

Stanko Majerič, kovačnica — Pri menjavi 
čeljusti pri krčilnem  stro ju  je čeljust padla 
iz nosilnega vijaka in m u pri tem stisnila 
prst.

Ivan Grm, kovačnica — Pri kovanju ingo
tov so ga udarile klešče po roki.

Rudolf Grubelnik, valjarna — Pri stopa
n ju  z voza je  padel, oplazil z roko po koma
du železa in se p ri tem porezal po roki.

Maks Poberžnik, valjarna — Pri objem anju 
gredic z verigo ga je  ta  prije la  za p rs t na 
roki.

Avgust Koprivnik II., mehanična delavnica 
— Pri odlaganju osmič v obratu  z viličarja, 
je  podtaknil nogo ipod lesčno podlago ter v 
tem hipu dal šoferju viličarja znak, da bre
me odloži, in mu je tako stisnilo nogo.

Ivan Vocovnik, mehanična delavnica — 
Tujek v oko.

Antonija Plevnik, mehanična delavnica — 
Nastavila je  roko v bližino rezkarja, ki je bil 
v pogonu in ji je zgrabil prst.

Herman Bukovec, mehanična delavnica — 
Pri vpenjanju je  tekalno kolo zdrknilo, ker 
je  bilo naslonjeno na drugo, te r padlo na 
nogo.

Miodrag Miloradovič, stro jn i rem ont — Pri 
montaži podesta pri parnem  kladivu je  za 
njegovim hrbtom  zdrsnila gred z lopate za 
zalaganje peči in mu stisnila kito.

Stjepan Džuran, vzm etarna — Pri brušenju 
zaokrožitve na koncu vzmetnega lista je bru
sna plošča zgrabila list in ga udarila.

Slavko Zemljič, term oenergetski obrat — 
Pri popravilu generatorja je  bilo treba za
tegniti ivijak na  lemežu, vijak je  bil s ta r in 
izjeden. Pri zategovanju je nenadom a popu
stil, zato je  ključ zdrsnil in ga udaril po 
prstu .
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D irektor Gregor Klančnik:

Gospodarska reforma v II. fazi
Potem ko je 26. ju lija  stopila v veljavo 

nova gospodarska zakonodaja, je bilo za
ključeno obdobje priprav in nastopila je
II. — najtežja etapa praktičnega uvajanja 
gospodarske reforme.

Lahko je izdelati nove zakone, težje pa je 
sprem eniti zakoreninjeno m iselnost reševa
nja  problemov od zunaj, nam esto po težji 
poti lastnega prizadevanja. D olgotrajna in 
ne brez bolečin bo zato borba za oblikovanje 
novega pojm ovanja za dosego večjih lastnih 
gospodarskih dosežkov. Ne smemo se zato 
čuditi, da si mnogi (m ed katerim i prednja
čijo trgovci), ne prizadevajo napredovati z 
zajem anjem  notranjih  rezerv, temveč na ra
čun drugega. N agrabiti hočejo še več, kot 
jim  je to omogočilo preteklo ohdobje. Ce se 
ne bomo vsi borili proti takim  dobičkarjem , 
in to predvsem z lastnim  zgledom, se bo za
snovana reform a sprem enila v še poslabšano 
stanje.

Naša delovna organizacija zajem a obseg 
skupnosti, ki s svojimi zavestnimi silami raz
vija lastne sklade, z zdravim gospodarskim 
poslovanjem krepi ugled ter s svojo solidar
nostjo  jača moč socialistične družbe. Vloga 
naše delovne organizacije je že s tem  jasno 
usm erjena, že  četrti dan po pričetku delo
vanja izpopolnjenega gospodarskega sistem a 
je delavski svet podjetja  ob analiziranju po
slovanja v I. polletju letošnjega leta obrav
naval vlogo naše železarne v novih gospo
darskih pogojih. Razprava je pokazala, da 
pri nas obstajajo  zdravi pogledi, ki bodo po
kazali pot, po kateri bomo z zajem anjem  
lastnih rezerv sam i sebe našli v bolj sprošče
nem delovanju ekonomske zakonitosti.

Sprejeti so bili sklepi, ki odrejajo  sm er in 
rok za izdelavo predlogov planov proizvod
nje, realizacije, predloga finančnega plana, 
predlogov delitve dohodka, oblikovanja in 
delitve osebnega dohodka za obdobje av
gust—decem ber 1965 ter predloga v novi za
konodaji usklajenih no tran jih  pravilnikov in 
predpisov. Ti m orajo biti izdelani tako, da 
bodo razvijali konkurenčno sposobnost in 
spodbujali k novim, pravim  poslovnim uspe
hom.

F.konomske enote bodo pri zasnovanju 
predvidenih proizvodnih dosežkov in poslov
nih rezultatov morale odigrati najvažnejšo 
vlogo. One bodo m orale biti nosilci iniciative 
za zajem anje no tran jih  rezerv ter z novim 
pojm ovanjem  oblikovati norm ative in stan
darde potrošnje ter tako s praktičnim  delom 
uvajati gospodarsko reformo.

Neposredni proizvajalci najbolje vedo za 
slabosti svojega delovnega področja in obra
ta, zato je njim  treba omogočiti, da jih bodo 
nakazovali in odpravljali.

Zavedamo se, da bodo sprem enjeni odnosi 
v cenah (ker bodo te bolj porastle pri vlož
ku kot pri naših končnih izdelkih), neugod
no vplivali na proizvodne stroške in na naš 
dohodek, že  prvi pregledi pa so pokazali, da 
imamo v tehnološkem postopku zadosti ma
nevrskega prostora, ki nam  omogoča tudi 
pri novih tržnih cenah doseganje enake pa 
tudi višje stopnje dohodka. Predlog prvega 
osnutka plana za mesece od avgusta do de
cem bra letošnjega leta nakazuje, da v tem 
obdobju ob prizadevanju lahko (obračuna
no po dosedanjih cenah) dosežemo 9,5 mili
ja rd  din od prodaje naših izdelkov. To bi 
bilo, obračunano po novih cenah, ki bodo za 
naše izdelke v povprečju okrog 25 % višje, 
11,9 m ilijarde din. Z uspešnim znižanjem re
lativnega trošenja surovin, pomožnega m ate
riala in energije, s povišanjem  izplena in s 
čuvanjem proizvodnih naprav bi kljub povi
šanim  cenam lahko v teh petih mesecih 
zbrali 3,5 m ilijard din dohodka, kar odgo
varja stopnji, doseženi v prvih sedmih me
secih, 29,4 %, ob boljšem delu pa bi dohodka 
lahko dosegli tudi več. Od tega je odvisno 
tudi gibanje naših osebnih dohodkov.

Element osebnih dohodkov v kalkulaciji 
naših izdelkov oziroma v skupnem dohodku 
in končno tudi v dohodku se bo v novih po
gojih zaradi dvignjenih cen m oral znižati. 
Globali osebnih dohodkov pa bodo le toliko 
višji, kolikor bo višja realizacija, povprečni 
osebni dohodki pa toliko višji, kolikor bo 
višja produktivnost dela. Ce bomo v zadnjih 
petih mesecih povprečno zaposlovali 3.200 
ljudi, se nam  bo produktivnost po gornjih 
predpostavkah dvignila p ro ti prvim sedmim 
mesecem za 9,5 % in če bomo pri tem do
segli še 3,55 m ilijarde dohodka, lahko računa
mo s 30?o povečanjem naših povprečnih 
prejemkov.

To pa ne bi smela biti meja, temveč le iz
hodiščna točka, iz katere bi morale obračun
ske enote izhajati p ri odpravljanju lastnih 
slabosti. Odpravljene so dajatve iz dohodka, 
črtan  je  tudi prom etni davek za naše izdelke, 
to pomeni, da prihranjena sredstva v celoti 
povečujejo dohodek. Prekom erno obrem enje
vanje proizvodnih stroškov bo šlo v bodoče 
na konto našega dohodka, zato bomo morali 
predvsem v proizvodnih stroških poiskati naš 
dohodek in naš osebni dohodek.

Naši delovni skupnosti se tudi v novih go
spodarskih pogojih odpirajo široke možnosti 
poslovnega delovanja. Prepričan sem, da smo 
zadosti sposobni in zavedni, da se bomo v
II., za delovne organizacije odločilni etapi 
gospodarske reform e znašli in s presodno 
notranjo  politiko izšli iz nje še trdnejši, kot 
smo bili do sedaj.

In zopet naša 
odprema

Odprem a je  funkoija naše realizacije. Se
veda je funkcijska vrednost odvisna tudi od 
cene proizvodov, vendar nam  v osnovi od 
prem a le kaže napredek ali nazadovanje.

V Inform ativnem  fužinarju  smo m aja in 
jun ija  izrazili nezadovoljstvo nad padanjem  
odprem e in smo apelirali na  vse prizadete, 
naj podvzamejo vse ukrepe, da bi se stanje 
popravilo.

Sicer smo ju lija  odpremili 4130 t naših pro
izvodov, kar je  m alenkost več od prejšnjega 
meseca. Posebno pa ne m oremo biti zado
voljni z odprem o za izvoz. Naš delavski svet 
podjetja  je  30. t. m. obravnaval reklam acijo 
robe, poslane v ZRN. Ker kupec ni zadovo
ljen z našo valjano robo, ni dal dispozicij 
za odprem o robe, ki leži p ri nas v skladišču 
in  čaka, da jo  odpremdmo. Tako je roba ob
ležala pri nas in  bo odprem ljena šele drugi 
mesec.

Razen tega je  več naročil ostalo neizdobav- 
ljenih, ker naročene , količine niso kompleti- 
rane.

V pogojih novega gospodarskega sistema, 
ki bolj kot doslej stim ulira naše artikle za 
izvoz, bomo tej naši dejavnosti morali po
svetiti veliko več pozornosti.

Predvideni sestanki po vseh EE naj bi te
m eljito pregledali, kaj je  vse treba storiti, 
da se opisano stanje popravi v boljšo smer, 
ker na ta  način bomo reform o na papirju  
pričeli tud i dejansko ustvarjati. Samo z več
jo  odprem o in kar najvišjo kvaliteto bomo 
tudi ustvarili visoko realizacijo in dohodek 
ter s tem  tudi višje osebne dohodke nas 
vseh. F. B.
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Gibanje osebnih dohodkov za JUNIJ 1965
OBRAC.
ENOTA

Povpr.
število
zaposl.

Število 
opravi j. 

u r
Od tega 
nadur

Izplačani
OD

Po enotah 
in ceniku 

del
OD po usp. 
obrač. enot

Nagrade za 
stalnost

Redni in iz
redni dopu
sti in ostalo

Povpr. osebni doh.

junij
1964

junij
1965

1 2 ~ 3 ” 4 5 6 7 8 9 10 11

Topilnica 240 37.400 66 16,070.619 11,957.434 1,245.321 629.294 2,238.570 61.776 65.328
Livarna 488 87.743 1.727 30,069.330 22,737.588 2,337.204 1,289.081 3,705.457 58.166 61.999
Valjarna 310 56.108 1.286 16,986.391 13,436.312 922.754 742.584 1,884.741 59.215 56.061
Kovačnica 249 46.971 445 16,052.398 12,452.901 898.920 722.695 1,977.882 64.613 64.989
Term. obdel 57 9.383 39 3,525.069 2,601.073 288.946 108.217 526.833 58.339 60.777
Meh. obdel. 598 106.940 1.718 33,026.374 26,600.603 736.187 1,616.995 4,072.589 55.545 55.788
Vzmetarna 67 12.300 703 3,838.993 3,144.709 110.117 198.155 386.012 56.809 59.061
Jeklovlek 39 6.156 4 1,900.306 1,410.330 257.853 90.493 141.630 52.596 48.726
Energ. obrat 104 18.465 373 6,087.445 4,387.566 721.952 236.920 741.007 54.651 58.533
Strojn i rem . 181 35.862 867 11,672.348 9,193.759 969.301 443.208 1,066.080 59.188 64.488
Elektro rem . 100 19.096 579 6,372.966 4,768.148 766.877 241.576 596.365 60.235 63.730
Gradbeni rem. 73 12.215 163 3,861.756 2,667.287 427.917 162.811 603.741 52.178 54.391
Prom et 107 20.169 1.432 6,190.940 4,518.258 679.996 236.361 756.325 55.381 58.405
OTKR 201 36.802 914 11,792.723 9,445.295 674.792 495.761 1,176.875 55.077 58.670
Uprava 385 68.116 852 21,552.650 17,084.753 1,432.495 1,014.373 2,021.029 56.302 56.569

SKUPNO 3.199 573.726 11.168 189,000.308 146,406.016 12,470.632 8,228.524 21,895.136 57.838 59.452

Ali naj volivec izbira ali samo potrdi?
Č lanek »Volitve so odkrile  tud i slabo

sti«, k i  je  izšel v zadn ji številk i In fo rm ativ 
nega fužin  a r  ja, ob ravnava zadn je  volitve 
v  organe u p rav ljan ja . A vtor č lanka m. n. 
ugotav lja , da  so se pri zadn jih  volitvah po
kazale n e k a te re  slabosti p ri rezu lta tih  in  v 
sam em  sistem u volitev.

Popolnom a soglašam  z ugotovitvam i, da 
je  dosežena udeležba (90 %)  pren izka, da je  
v  o rgan ih  u p rav ljan ja  prem alo  sodelavk in 
da n i jasno, kako ra v n a ti v p rim eru , če do
b ita  dva k an d id a ta  enako število  glasov.

Teoretično obsta ja  m ožnost, da m anjši 
ob ra t npr. s 150 sodelavci v  sklopu obratov 
z np r. 500 sodelavci ostane, v  p rim eru  več
jega  štev ila  kandidatov , ko t je  p rostih  m est, 
brez svojega zastopnika v  delavskem  svetu, 
bodisi DSDE ali DSP. Res je, če bo  vseh 
150 sodelavcev iz m an jšega  o b ra ta  glaso
valo za svojega k an d id a ta , ostalih  350 sode
lavcev iz sk lopa obratov pa proti, potem  bi 
zastopnik  tega m an jšega ob ra ta  izpadel.

V endar je  to  sam o teoretična m ožnost, vo
litve  pa so p redvsem  p rak tičn a  reč. P re p r i
čan sem, da je  število  glasov bolj odvisno 
od av to rite te  k an d id a ta  k o t od velikosti 
obrata , v ka te rem  dela.

M islim  pa, da se večina sodelavcev ne 
s tr in ja  s sklepno m islijo  č lanka: »Zato bi 
bilo m orda prav , da ibi v p rihodn je  posta
vili le  to liko  kand idatov , ko likor je  prostih  
m est, seveda pa bi m orali na p redvoliln ih  
zborovanjih  vse predloge tem eljito  p re tre 
sti.«

P ri le tošn jih  vo litvah  v  zbor delovne 
skupnosti obč. skupščine sem  sodeloval v 
volilnem  odboru volilne enote IV. Bilo je  
po trebno  izvoliti dva poslanca, postav ljena 
pa sta  bila  sam o dva kand idata . M nogi so
delavci — volivci so g lasno izražali svoje 
nezadovoljstvo nad  tak im  sistem om  k and i
d iran ja  ozirom a volitev.

V prim eru , da je  enako število  k a n d i
datov, k o t je  p rostih  m est, volivec p rak tič 

no n im a kaj izb ira ti. Č eprav  ne g lasu je  za 
tega a li onega kan d id a ta , se dobro zaveda, 
da bodo vsi postav ljen i k a n d id a ti zagotovo 
tu d i izvoljeni, le  da bodo dobili različno 
število gllasov.

A vtor č lanka sm atra , da bi bilo po trebno  
vse p red loge  tem eljito  p re tre s ti te r  n a  te j 
podlagi sestav iti k an d id a tn e  liste  z enakim  
številom  kand idatov , k o t je  p rostih  m est. 
Zdi se m:i nem ogoče, da b i v sak  volivec ak 
tivno  sodeloval p ri izb iri k an d id a ta . U de
ležba na  p redvoliln ih  zborovanjih  redko
kdaj presega 30 % od števila  zaposlenih. 
P a  še n a  zborovanju  se oglasijo sam o n ek a 
teri, ostati se m orda  s tr in ja jo  s predlogi ali 
pa tu d i ne. Ce se n ek d o  ne  oglasi s svojo 
pripom bo, to  še ne pom eni, da se s p red lo 
gom  tu d i strin ja .

P ra v  na  letošn jih  vo litvah  v  organe 
u p rav ljan ja  tako  v  delovnih  ko lek tiv ih  kot 
v občinah, repub likah  in  v zvezi je  b ila  v id 
na ja sn a  težn ja , da se postavi več k an d id a 
tov, ko t je  p rostih  m est. M islim, da m ora
mo to težnjo  tu d i v  naši delovni organiza
ciji n a  p rih o d n jih  vo litvah  še sm eleje in  
dosledneje izvajati. P rav  gotovo to  težnjo 
pozdrav lja  večina soddlavcev.

D uro H aram ija

ZAHVALA

P odpisana Helena Haber se p rav  p risrč
no zahvalju jem  ZK te r  SZDL železarne 
R avne za darovane  vence in za izdatno po
m oč te r  govornikom a P e tru  K rivogradu  in  
Ivanu  M očniku ob trag ičn i izgubi m ojega 
moža Vinka Habra.

Z ahvalju jem  se tud i godbi za ig ran e  ko
m ade in za ganljivo  pesem  Pom lad že p ri
šla bo.

Topla zahvala tu d i VARNOSTNI SLUŽ
BI za sodelovanje ob pogrebu.

H elena H aber

Skladišče okvirov Foto: R. Gradišnik
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Skrajševanje delovnega časa pri nas
in v svetu

Zam isel o sk ra jšan ju  delovnega časa ni 
» jugoslovanski proizvod«, pač pa je  to 
do lgo tra jen  proces v svetu , ki poteka, od
k a r  obsta ja  pojem  dela. Do p rv ih  om ejitev  
delovnega časa z in te rvenc ijo  države je  
prišlo  šele po do lgo tra jn ih  b o rbah  d e lav 
skega razred a  in  to n a jp re j v deželah, k je r  
se je  in d u strija  n a jp re j razv ila  in  k je r  je  
b il de lavsk i raz red  najb o lje  organiziran . 
P rv a  je  sp re je la  zakonske p redp ise  o re 
g u liran ju  delovnega časa A nglija , k je r  je  
bil 1833. le ta  sp re je t zakon o tovarnah , ki 
je  m ed drug im  predp isa l delovni čas za 
tekstilno  industrijo , in sicer 15 u r  dnevno. 
M arx  sm atra , da je  s tem  zakonom  v m o
d ern i in d u str iji p rv ič  uveden  pojem  n o r
m alnega delovnega dneva.

A kcije delavskega razreda  so p rip e lja le  
do sp re je tja  podobnih  predp isov  tud i v 
d ru g ih  deželah, p redvsem  pa  še do n ad a lj
n jega sk ra jšan ja  delovnega časa. S pet je 
b ila  A nglija  prva, ki je  že 1894. le ta  uvedla  
osem urni delovni dan  v d ržavn ih  to varnah  
in  delavnicah. P redvsem  sind ikalne  orga
nizacije  so si prizadevale, da bi ibila dose
žena m ednarodna p rav n a  u red itev  tra ja n ja  
delovnega časa. Takoj po p rv i svetovni 
vo jn i je  b ila  u stan o v ljen a  M ednarodna 
organizacija  dela in  že na  p rv i konferenci 
le ta  1919. je  b ila  sp re je ta  konvencija  o 
8-urnem  delovnem  dnevu in  48-urnem  de
lovnem  ted n ik u  v in d u str iji: V ečina držav  
se je  p rid ru ž ila  te j konvenciji in  sp re je la  
v  ta  nam en  ustrezne  predpise.

P rizad ev an ja  za n ad a ljn je  sk ra jšev an je  
delovnega časa so posta la  posebno ak tiv n a  
po d ru g i svetovni vojni, p redvsem  pa v 
zad n jih  letih . Z razvojem  tehn ike  posta ja  
za p rodukcijo  po trebno  vedno m anj živega 
dela, na  d ru g i s tran i pa večja odgovornost 
delavcev zarad i bo lj kom pliciranega de
lovnega procesa m očno povečuje živčno 
u tru jen o st. Z arad i tega po določenem  času 
močno pade p roduk tivnost. V razv itih  de
želah  so b ile  n ap rav ljen e  m noge študije, 
k i so raziskovale  vp liv  dolžine delovnega 
časa na  celo ten  delovni učinek. U gotov
ljeno  je  bilo, da se s sk ra jševan jem  delov
nega časa do neke m eje učinek ne zm anj
šuje, am pak  se ob dobri o rganizaciji dela 
celo poveča. N a splošno postav lja jo  trd i
tev, da je  bilo racionalno  sk ra jšev a ti de
lovni čas, k e r p rod u k tiv n o st ne bi m ogla 
več bistveno porasti.

N ačini sk ra jšev an ja  delovnega časa so 
b ili v posam eznih  d ržavah  zelo različni. 
V E vropi je  b ila  u v e ljav ljen a  splošna ten 
denca, da se delovni čas sk ra jšu je  posto
pom a v razdob ju  več let. V zahodnoevrop
sk ih  d ržavah  se delovni čas sk ra jšu je  p red 
vsem  na  podlagi ko lek tivn ih  pogodb. P ra v  
zarad i tega je  težko n a v a ja ti točne podatke 
o tra ja n ju  delovnega dneva ali tedna, k e r 
je  to zelo različno v posam eznih gospodar
sk ih  panogah  in  celo v posam eznih  pod
je tjih . V vzhodnoevropskih  d ržavah  u re 
ju je  to v p rašan je  zakonodaja. S koraj v 
vseh d ržavah  so p rešli na  42-urni delovni 
teden, s tem  da ob sobotah  delajo  2 u ri 
m anj. V SZ  so že le ta  1959 p redp isali 
sk ra jšan  delovni d an  na 7 ur, sk ra jšan je  
p a  je  b ilo  p redvideno  po e tapah  v roku  
2 let.

V ilu strac ijo  dajem  prikaz  p redp isane 
dolžine delovnega tedna v in d u str iji te r 
povprečne delovne čase po d rug ih  panogah 
v n ek a te rih  d ržavah  (nap rav ljen  po b ro 
šu ri »D elovni čas in  p rizadevan je  za n je 
govo sk ra jšan je  v tu ji praksi« ; glej tabelo).

P o d a tk i seveda niso popolni, poleg tega 
pa tud i niso več čisto točni, k e r se stan je  
neprenehom a sprem inja . Vseeno pa kažejo 
n a  raznolikost p rob lem atike  sk ra jšan ja  
delovnega časa v svetu.
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A vstrija 48 9
Belgija 45 9 41,5— 48
Bolgarija 46 9
D anska 48 8,24
F rancija 40 48,8 8 47,7 42 — 48
Indonezija 40 7
Ita lija 48 8,30
K anada 40 41,4 44,3 39 — 48
K uba 44 8
Poljska 46 8
SZ 42
Švedska 46 7,5
Vel. B ritan ija  44 48,7 7,5 50,1 42 — 48
ZAR 54
ZDA 40 36,9 42,5 40
ZR Nem čija 48 46,4 9 48

In  kako p ri nas rešujem o v p rašan je  42- 
u rnega  delovnega tednika?

Z ačetn i im pulz za celotno akcijo u v a ja 
n ja  42-urnega delovnega ted n a  p r i nas je  
da la  že ustava. 37. člen nam reč  izrecno 
p rav i: »Zajam čeno je, da tra ja  delovni čas 
na jveč  42 u r v tednu«. S tem  je b il sprožen 
do lgo tra jen  proces, ki naj postopom a p ri
p e lje  do rea lizacije  te  osnovne prav ice 
delovnega človeka.

Z odločbo ZIS je  b ila  25. ju n ija  1963 
postav ljena  kom isija  ZIS za delovni čas. 
N jena naloga je  bila, da p rip rav i osnutek 
zakona, s k a te rim  naj se določijo rok  in 
pogoji za izvedbo ustav n ih  določb o 42- 
u rnem  delovnem  času v tednu . K om isija 
ZIS za delovni čas je  določila ob koncu 
le ta  1963 tako im enovani »model gospodar
s tv a  SFRJ«, v ka te reg a  je  v k ljuč ila  okoli 
3000 delovnih  organizacij, k i so p rista le , 
da pod določenim i pogoji v svoji p raksi 
p reizkusijo  efek te  prehoda na 42-urni de
lovni teden. N eka te ra  od teh  pod jetij niso 
m ogla zadostiti zah tevn im  pogojem  in  so 
zato iz m odela izpadla. Toda ta  izpad so 
nadom estila  d ruga , tako da ek sperim en t ni 
bil okrn jen , am pak še razširjen . Zasledo
v an je  rezu lta to v  v vseh p o d je tjih  je  poka
zalo, da so pogoji za prehod  na  42-urni 
delovni teden  u resn ičljiv i. To je  dalo 
osnovo, da je  bil lahko sp re je t in je  8. ap ri
la 1965 stopil v veljavo »Tem eljni zakon o 
uvedbi 42-urnega delovnega tedna«.

T em eljn i zakon določa, da m orajo  vse 
delovne organizacije  na jk asn e je  v petih  
le tih  (do 1970. leta, izjem om a do 1971. leta) 
p re iti na  42-urni delovni teden. K ot pogoj 
zah teva, d a  delovna organizacija  zagotovi 
v svojem  delu  in poslovanju  najm an j ena
ke uspehe, ko t jih  je  dosegla p red  uvedbo 
42-urnega delovnega tedna, in  sicer:

—  najm an j enak  obseg pro izvodnje  ozi
rom a sto ritev  in

—  najm an j enak  neto  p ro d u k t na  zapo
slenega ozirom a najm an j enak  rea ln i 
osebni dohodek.

Za vse gospodarske organizacije, ki še 
niso uvedle  42-urnega delovnega tedn ika  
(torej tud i za naše podjetje!), je  zelo po
m em bno n a d a ljn je  besedilo tem eljnega 
zakona, ki se g lasi v sk ra jšan i obliki ta 
kole:

—  vsaka delovna o rganizacija  m ora n a j
kasneje  v enem  le tu  po u v e ljav itv i zakona 
(do 8. ap rila  1966) sp re je ti n a č r t in  program  
za prehod  na 42-urni delovni teden, dalje, 
s ka te rim i uk rep i bo ta  n a č r t in  p rogram  
uresn ič ila  in določiti, kako bo sp rem lja la  
in  ana liz ira la  uspehe svojega dela in  poslo
vanja . Na koncu še izrecno določa, da la h 
ko občinska skupščina postav i pod prisilno  
upravo  delovno organizacijo , ki ne ukrene, 
k a r  določa zakon, nam reč  da bi m ogla do 
p redp isan ih  rokov ob p redp isan ih  pogojih 
uvesti 42-urni delovni teden.

V S loveniji se p rip rav lja jo  repub lišk i 
predpisi, k i bodo dani v javno  diskusijo . 
O bsta ja jo  nam reč n ek a te ri problem i, k i jih  
bo po trebno  vsestransko  proučiti. P re d 
vsem  so to pogoji za prehod  na sk ra jšan  
delovni čas, in sicer različna m išljen ja , ali 
naj se povečana p ro d u k tiv n o st z v lagan ji 
v nove kapac ite te  in  rek o n stru k c ije  sm a
tra  za izpoln itev  pogoja za p rehod  na 
sk ra jšan i delovni čas a li ne. O bstaja  m ne
nje, da rezerv  za povečanje p ro d uk tivnosti 
n i treb a  iskati sam o v boljši organizaciji 
dela in  v išku  delovne sile, am pak  tud i v 
tehnologiji, k ap ac ite tah  in  o d p rav ljan ju  
nesk ladnosti. K ate ro  m išljen je  bo pa zasto
pano v repub lišk ih  predpisih , še n i znano.

N ačinov za prehod  na  42-urn i delovni 
tedn ik  je  več, in  k e r prehod  na sk ra jšan  
delovni čas čaka tud i našo delovno sk u p 
nost, je  tem u prob lem u treb a  posvetiti 
čim več pozornosti, da se bodoče težave, ki 
j ih  bomo im eli p ri tem , vsaj ublažijo . O 
sam i izvedbi u v a jan ja  v našem  pod je tju  
pa kdaj drugič.

P e te r  O rožen

H U JSI OD TURKOV

G ideon Laudon, av strijsk i general, je  ne
koč p isal dvornem u vojaškem u svetu : »Pro
sim  za zd ravn ika , k a jt i  m oji m azači sp ra 
vijo  več tl j udi na  oni svet, k ak o r pa T urki.«

STARA NAVADA

Neki fa rm a r je  po toval v spalnem  vago
nu. Ko se  je  v lak  bližal tn e s tu  Milvvaukee, 
se je  p ripe tila  nezgoda; vagon, v  ka te rem  
je  fa rm a r spal, je  iz tiril in  se ko ta lil po 
15 m etro v  visokem  n as ip u  navzdol. Spodaj 
se je  ustav il in  iz vagona je  donello fa rm a r
jevo  k ričan je : »M iruj že vendar, s ta ra ! Saj 
že v sta jam , da n ap rav im  o g e n j. . .«

' PREN IZK O

H udoben up rav ite lj posestva si je  zlomil 
nogo in  m orali so m u jo odrezati. Ko' je  
ozdravel, je  vp raša l km eta , k i  ga  je  srečal, 
kaj p rav ijo  lju d je  k  tej nezgodi. »Eh, p ra 
vijo, da so nogo p ren izko  odrezali,« je  od
v rn il km et. »Pa k je  b i jo  m orali odrezati?«  
se je  čudil up rav ite lj. »Prav ijo , da  pod v ra 
tom ,« se je  odrezal km et.



I N F O R M A T I V N I  F U Ž I N A R

Struktura zaposlenih v intenzivnem gospodarjenju
Pom em ben fak to r v in tenzivnem  gospo

d a rjen ju , ka te reg a  n a rek u je  nova gospo
darska  reform a, bo tud i izobrazbena in 
kvalifikacijska  s tru k tu ra  zaposlenih v go
spodarstvu , jav n i u p ra v i in  družbenih  
službah. O po trebn ih  kad rih  za gospodar
stvo se že nekaj časa in tenzivno  razp rav lja  
v zveznih in  rep u b lišk ih  organih  o izgra
d itv i sistem a izobraževanja, ki bi zagotovil 
u strezne  kadre . P red  nedavn im  je bilo v 
B an ja lu k i posvetovanje, ki ga je  o rgan i
ziral C en tra ln i svet Zveze sind ikatov  J u 
goslavije  skupaj z zveznim  sek re ta ria tom  
za delo, zvezno gospodarsko zbornico ter 
zveznim  sek re ta ria tom  za izobraževanje in 
k u ltu ro . Posvetovan je  je  bilo organizirano  
z nam enom , da 'bi razp rav lja li in zavzeli 
stališča o nasledn jih  v p rašan jih :

— kakšen  sistem  izobraževanja  izg ra je
vati v delovnih  organizacijah , da bi m aksi
m alno zadovoljili po trebe in tenzivnega go
sp o darjen ja  in in teg rac ijsk ih  prem ikov 
(večja delitev  dela in specializacija) oziro
m a zadovoljili potrebe, ki izhajajo  iz teh 
nologije, o rganizacije proizvodnje in  dose
žene stopn je  razvoja  družben ih  odnosov 
kot tud i iz dosedanjega značaja dela in  
njegovega razvoja;

—  kakšne so dosedanje izkušnje  o orga
n izaciji in delovan ju  sistem a izobraževanja  
v delovnih  organizacijah  in  kako jih  n a 
prej razv ija ti;

—  v kakšnem  sm islu vnap re j izg ra jevati 
odnos m ed delovno organizacijo  in  izobra
ževalnim i ustanovam i;

—  m ožnost razv ijan ja  sistem a izobraže
van ja  zno tra j posam ezne panoge ali sorod
n ih  organizacij po dejavnosti ozirom a si
stem u zno traj posam eznih skup in  ipd.

Zelo obsežno gradivo, sestav ljeno  iz po
sam eznih re fe ra to v  in  poročil o delu  na  
področju  izobraževanja, kaže p recejšn jo  
raznovrstnost ob ravnave tega problem a 
k ak o r tud i različne načine reševan ja . V 
razp rav i so se pokazala različna g ledan ja  
in  Stališča o izobraževan ju  (predvsem  za
poslenih). Tako se je  izoblikovalo  dvoje 
g ledanj glede osnovnih nosilcev politike 
izobraževan ja  za funkcijo  dela:

P rvo  — osnovni nosilci izobraževalne 
po litike  za funkcijo  dela v pogojih  vse več
je  deetizacije  našega celotnega d ružbenega 
ekonom skega m ehanizm a so: delovni lju 
dje, delovne organizacije  in  n jihove širše 
asociacije po proizvodnem  ozirom a delov
nem  principu . Po drugem  g ledan ju  pa so 
nosilci izobraževalne po litike za funkcijo  
dela  delovni ljud je , delovne organizacije, 
n jihova združen ja  in  družbeno  politične 
skupnosti.

Iz teh  dveh naveden ih  izoblikovanih  g le
dišč k lju b  tem u, da je bilo sp re je tih  še več 
stališč, 'ki vseh ne m orem  navesti, lahko 
zaključim o, da je  izobraževalna ak tivnost 
dejavnost, k i jo m ora razv ija ti sam a gospo
darska  organ izacija  kot eno izm ed funkcij 
proizvodno tehnološkega in družbeno eko
nom skega razvoja. To pom eni, da se iz
obraževalna ak tivnost razv ija  in  ob liku je  
v odvisnosti od po treb  neposrednega razvo
ja  in  izpopo ln jevan ja  dela. Ta ak tivnost je 
nu jna , m ora b iti s ta ln a  glede na  to, da je 
pom em bna funkc ija  ž iv ljen ja , de la  in ra z 
voja  gospodarske organizacije. Izobraže
v alna  ak tiv n o st gospodarske organizacije

se m ora razv ija ti na tem elju  po treb , p lan i
ran ja  in  p ro g ram iran ja  izobraževalne ak 
tivnosti, p rip ra v lja n ja  organizacije  izobra
ževalnih  procesov, realizacije , sp rem ljan ja  
in va lo riz iran  j a rezu lta tov .

Da b i lahko izoblikovali stališče, k i ga 
m ora naša delovna skupnost zavzeti glede 
na po trebno  izobraževalno ak tiv n o st s p re 
hodom na in tenzivno  gospodarjen je , m e
nim, da je  prav , če se seznanim o z izobraz
beno in kvalifikacijsko  s tru k tu ro  zaposle
nih.

Če vzam em o izobrazbeno s tru k tu ro  100 
na število  zaposlenih 1. ju n ija  1965, ugo
tovim o, da im a do 4 razrede  osnovne 
šole 28,43% , od 5 do 6 razredov  35,17% , 
od 7 do 8 razredov  osnovne šole 32,17 %  
ali od skupnega štev ila  zaposlenih 73,83 %  
z nepopolno 8-letko in s popolno 8-letko 
26,17 %  zaposlenih. S popolno sredn ješo l
sko izobrazbo (gim nazijo) 2,61 %  in z višjo 
in  visokošolsko izobrazbo 1,62 %  na skupno 
število  zaposlenih.

Če vzam em o kvalifikacijsko  s tru k tu ro , 
dobim o nasledn je  podatke: nekvalific iran ih  
34,47 % , p riučen ih  ali po lkvalific iran ih  
25,91 % , kvalific iran ih  29,13 % , visoko 
k va lific iran ih  4,4 % , s sredn jo  strokovno 
izobrazbo 4,83 %  in  z višjo ali visoko s tro 
kovno izobrazbo 1,62 %  od skupnega šte 
v ila  zaposlenih.

N avedeni podatk i so dovolj nazoren p ri
kaz, da bomo glede izobraževanja  m orali 
v bodoče n ap rav iti več, da bi lahko  zado
stili zah tev i delovnih  m est, ki jo p red  našo 
delovno organizacijo  postav lja  proizvodno 
tehnološki proces ob isk an ju  in  izkorišča
n ju  n o tra n jih  rezerv  v  borb i za nenehen  
dvig p ro d uk tivnosti dela tako  na  um skih  
ko t fizičnih delovnih  m estih .

Da bi lahko na  področju  izobraževanja  
zadostili zah tevam  delovnih  m est, bi m o
ra li p rvo  izdelati popise delovnih  m est 
glede na n jihovo zah tevnost ne samo za že 
obstoječa, am pak  tu d i za delovna m esta, ki 
se bodo o tv a rja la  ozirom a bodo p o treb n a  
skladno z razvojem  delovne organizacije  in 
tehnologije.

S edem letn i persp ek tiv n i p lan  naše de
lovne organizacije  vsebu je  tu d i postavko 
po treb n ih  kadrov  in n a rek u je  sprem em bo 
k valifikacijske  s tru k tu re  zaposlenih. Za 
leto 1970 predvideva, da m ora b iti v naši 
delovni o rgan izaciji od skupnega štev ila  
zaposlenih 9,13 %  nekvalific iran ih , 22,02%  
p riučen ih  a li po lkvalific iran ih , 39,48%  
kvalific iran ih , 14,90 %  visoko kvalific iran ih  
delavcev. S srednješo lsko  in  s sredn jo  s tro 
kovno izobrazbo 9,72 %  te r  z višjo in vi
soko strokovno izobrazbo 4,75 %  od skup
nega štev ila  zaposlenih.

Pogosti so p rim eri, da zaposleni ne ob
v ladajo  v zadostn i m eri zah teve delovnega 
m esta, da iz tega razloga nasto p a jo  nepo
treb n e  okvare na proizvodnih  sredstv ih , ne 
dosega se vedno zaželenega učinka d e la  v 
velik i m eri p rav  zarad i neznanja , nezadost
ne doslednosti v tehnološk i in  delovni di
sciplini, m alom arnega odnosa do dela in 
izkoriščanja delovnega časa, za k a r  je  v  ve
lik i m eri vzrok izobrazbena in  s trokovna 
s tru k tu ra  zaposlenih.

Vse n ašte te  p o m an jk ljivosti in še v rs ta  
d rug ih  so novi gospodarski refo rm i tu je , 
zato je  potrebno od zaposlenih zah teva ti
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večjo doslednost, a na d ru g i s tra n i n u d iti 
in zah tevati, da se strokovno izpopoln ju
jejo, da bi izboljšali izobrazbeno in  kvali
fikacijsko  s tru k tu ro  zaposlenih, k i jo bom o 
dosegli edino z nenehn im  n ačrtn im  izobra
ževanjem  in specializacijo.

F ran c  Golob

SLOVAR TUJK

Abnormalen —  neprav ilen , nenavaden , 
p ro tin arav en , poseben; 

absoluten —  neom ejen, neizogiben, b rez
pogojen;

absolvent — štu den t, ki je  dovršil kake 
štud ije ;

abstrakten —  pojm oven, odm išljen, splo
šen;

asociacija — vezanje, d ruženje , m iselna 
zveza;

degradirati — vzeti kom u službeno stop
njo;

faktor —  činitelj, okoliščina, g ibalna  sila; 
ideja — misel, pojem , duh; zam isel, do- 

m isel, m nenje; 
identičen —  istoveten , isti; 
kategorično —  'brezpogojno, neizprosno, 

odločno;
kleptomanija — k rad ljiv o s t (bolezensko 

n ag n jen je  h kra ji); 
licenca — dovoljenje, p rav ica; 
neracionalen — nerazsoden, nerazum en, 

brezsm iseln ; 
objektiven —  predm eten , s tvaren ; neod

visen;
patetičen — vznesen, zanosen, slovesen; 
plafonske cene — na j višje določene cene; 
proklamirati — razglasiti, oklicati; 
saniran —  izboljšan, u re jen , poprav ljen ; 
suplem ent — priloga, dodatek, dopolnilo; 
teorija —  vodilna načela  in  p rav ila  kake 

vede ali um etnosti; 
žurnalist —  časnikar.

POM AGALO BO

, Ko je  bil m arša l vojvoda MaOborough ne
v arn o  bolan , ga je  n jegova soproga, k i m u 
živ ljen je  n i z rožam i postilja la , silila, naj 
vzam e priporočeno zdravilo. B olnik se je  
up iral, ona pa je  vzk likn ila : »Naj m e obe
sijo, če ne bo  pom agalo!« — »Vzemite, vo j
voda! H itro  vzem ite!« m u  je  rekel p riso tn i 
zdravnik . »P ri tak ih  okolnostih  vam  bo 
zdravilo  pom agalo n a  ta  ali oni način!«

ANEKDOTA

Polkovniku  je  v  boju  ran ila  (krogla no
go. Z dravn ik i so ugotovili, da m u m orajo  
odrezati m alo m esa. Pol u re  je  polkovnik 
m im o  p ren aša l n jihovo  drezanje, končno 
jih  je  p a  vendarle  vprašal, kaj tako  dolgo 
počenjajo. »Kroglo iščemo,« so dejali zd rav 
niki. »Kroglo?« je  dejal polkovnik. »Da bi 
vas vrag! Zakaj m i n is te  tega  p re j pove
dali?  Saj jo  im am  jaz  v žepu!«

KOLIKO JE  URA

D ante je  v p raša l nekoč nekega m eščana 
v Florenci, ko liko  je  ura . M eščan m u je 
v ljudno odgovoril: »Cas je, da napa jam o  
živino.« »Glejte!« je  odvrn il D ante, »in vi 
s te  še tu?«



8 I N F O R M A T I V N I  F U Ž I N A R

T opilnica že izkorišča notranje rezerve
Razgovor z obratovodjem inž. Jelerčičem

Kako dela topilnica v sedanjih pogojih na
šega gospodarjenja?

Verjetno bi bilo lažje odgovoriti, kako se
daj dela, kakor pa »v sedanjih pogojih«, 
kajti ne vemo še, kakšni bodo naši novi po
goji. Poskušal bom povedati realen odgovor 
in zajeti najvažnejše elemente, ki karakteri- 
zirajo delo našega obrata  — topilnice.

Proizvodnjo sm atram  za glavni pokazatelj 
življenjske energije obra ta  in ta  narašča iz 
leta v leto. Lani nam  je  uspelo izdelati, kot 
je  znano, 90.000 ton jekla in  letos bomo, če 
ne bo večjih ovir, izdelali 100.000 ton ter se 
tako uvrstili med srednje železarne plem eni
tega jekla. Znano je, da le-te ne presegajo 
mnogo nad 200.000 ton (Schoter — Blcck- 
m an — 90.000, G. Bohler 150.000, Dnjepro- 
specstal 250.000). Proizvodnja v prvem pol
le tju  je zadovoljiva ter je  to uspeh prizadev
nosti celotnega kolektiva, posebno pa ope
rativno vodilnega kadra, to  je  m ojstrov, to
pilcev, preddelavcev in požrtvovalnosti de
lavcev v livni jam i, pri pečeh itd.

S torilnost se je  dvigala skoraj paralelno s 
proizvodnjo te r smo dosegli 40 ton na moža 
oziroma 35 ton  na celotni stalež. Pri naših se
danjih  pogojih je storilnost precej odvisna 
od fizične in zdravstvene sposobnosti kolek
tiva. O brat im a ca. 10 % zaposlenih, ki so 
znatno manj sposobni od ostalih ter kot fi
zično izčrpani ne dohajajo tem pa dela. Ta 
problem  postaja  vedno bolj pereč in ga bo 
treba resneje reševati v okviru lažjih obra
tov.

Za dobro gospodarjenje, t. j. dobro delo, so 
odločilni še kvaliteta, izplen in  stroški pro
izvodnje poleg ostalih m anj pomem bnih po
kazateljev. Kvaliteto in izplen sm atram , da 
m oram o še izboljšati in  doseči rezultate 
švedskih jeklarn, m edtem  ko je  s stroški 
bolj težko. Sm atram  za popolnom a pravilno, 
da se ustvarjena proizvodnja gleda »skozi 
dinar«, to je, koliko nas stane izdelava po
samezne tone jekla in koliko zanjo dobimo. 
To je  zelo lepo in prav, v sedanji naši stvar
nosti pa je  nekoliko drugače. Naše prodajne 
cene so plafonske, to  je, da jih  ni mogoče 
dvigniti n iti za dinar, m edtem  ko se na dru
gi stran i dopušča, da nam  vsi neobhodno 
potrebni m ateriali s  ceno rastejo, ravno ta
ko se dvigajo cene energije, uslug, popravil 
itd. Temu pojavu se lahko zoperstavimo edi
nole z racionalno potrošnjo, m anjšo pora
bo, štednjo z m aterialom , povečanim izple- 
nom itd. Vendar se povsod to ne da, ker je 
skok cene neprim erno visok.” Na prim er: z 
uporabo kemično vezane opeke sm o dvignili 
vzdržnost od 60 šarž na 100—110 šarž. Toda 
kaj pomaga, ko pa se je  cena opeke istoča
sno dvignila od 90 din/kg na 190 din/kg. 
Vzdržnost se je  povečala za 60 %, cena pa za 
110 %, to  je  skoraj dvakrat toliko. Ta pnimer 
pa ni osam ljen, naštel bi jih  lahko še več. 
Fe Mo je  narastel od ca. 4000 na 13.000 din 
itd. Pa ne sm ete m isliti, da raste jo  samo 
taki specialni m ateriali, ko t sem jih  naštel, 
am pak raste  tudi apno, apnenec, malta, N 
itd. Rastejo stroški uslug rem ontnih obra
tov, tu jih  podjetij; imeli sm o prim er, da 
smo trik ra t zavrnili račun  podjetja , ki je za 
nekvalitetno delo računalo po 1200 din/uro, 
čeprav ni uporabljalo nobenega stro ja  ali 
kompliciranega orodja.

V tem divjem  dviganju cen naših potroš- 
nih m aterialov se mi zdi, kot da bi bila to
pilnica v stiskalnici, k je r jo  stiskajo vedno 
višje cene in neomejeno trdo dno prodajnih 
cen.

Ne m orem  razum eti, zakaj bi se neko po
višanje ustavilo le v topilniškem  proizvod
nem obratu  in se ne bi preneslo naprej, do 
kupca. Zakaj bi topilniški delavec zaradi te
ga zaslužil m anj, ker ustvarja  m anjšo reali
zacijo, vendar ne po svoji krivdi, njegovi to
variši v lahki industriji ali uslužnostnem 
podjetju  pa na naš račun ustvarja jo  nereal
no visoke dohodke, ne da bi se pri tem po
sebno trudili.

Pri vsem tem  je  pa brez dvoma nujno po
trebno, da topilnica izboljša sedanje delo, ki 
ni na vseh področjih uspešno. O dstraniti mo

ram o vse napake, ki so izrazito topilniškega 
značaja, npr. točenje ponovc, točenje lijakov, 
analizne tolerance, pravilno tehtanje, izvaja
nje tehnologije, znižanje lomov itd. Vse te 
naštete napake povečujejo -stroške in znižu
je jo  uspeh obrata.

Dodal bi še rad, da se obrat pogosto bori 
s slabo oskrbo z m aterialom  domačega ali 
tujega izvora, da ga prim anjkuje, da ni ve
dno kvaliteten in to v neki m eri ovira uspeh 
obrata. Taki pojavi, kot je  pom anjkanje iz- 
Iivkov, kokil, ferolegur itd. naj se ne bi več 
ponavljali, saj nam  otežkočajo že itak težko 
delo.

Nujno potrebno je, da izboljšamo kvalite
to našega jekla, da znižamo -izmeček in 
zm anjšam o trošenje analiz pri šaržah. Tu
kaj smo zaostali in m ora kolektiv topilnice 
storiti vse, da sedanje stanje izboljša. Na
loga pa ni enostavna in se ne da izpolniti s 
sam o suho zahtevo in ukazi.

Tehnično vodstveni kader m ora izpopol
njevati tehnološke metode, odstranjevati 
vzroke izmečka, analizirati na analitični 
podlagi izvore napak in preventivno ukrepa
ti. Dalje m orajo m ojstri povečati svojo stro
kovnost in svojo ru tin iranost za zadetje ana-

Obratovodja topilnice inž. Rado Jelerčič

liznih mej; topilci in preddelavci pa tudi iz
popolniti svojo strokovnost in sposobnost 
operativno izvrševati navodila za pravilni 
tehnološki proces. Kvaliteta in proizvodnja 
m orata biti tesno povezani, sicer ni uspeha.

Oceniti, kako dela topilnica, je  relativno 
vprašanje, kje vzeti merilo — ali železarno 
Nikšič ali Fegersla na Švedskem. Prim erjati 
se m oram o z boljšimi, torej na kratko: 

proizvodnja in storilnost — zadovoljiva 
kvaliteta in izplen — prenizka 
cene — ni možna prim erjava 
stroški — previsoki.
Sicer pa imamo v železarni Ravne več do

brih  jeklarjev, ki bi verjetno tudi lahko stro
kovno in realno ocenili delo topilnice.

Ali obstajajo možnosti, da bi v bližnji pri
hodnosti vaš obrat začel izkoriščati notranje 
rezerve, o katerih zadnje čase toliko govo
rimo — ali pa jih morda že izkoriščate?

N otranje rezerve so povsod in tako tud i v 
topilnici. Sm atram , da predstav ljajo”največje 
no tran je  rezerve m aterial, energija in izplen. 
Porabe m aterialov se m orajo znižati — mi
slim na porabo m aterialov na tono jekla. 
Trenutno imamo še vedno previsoko porabo 
silika opeke, sinterm agnezita, kokil, elektro- 
energije in delom a tudi elektrod ter fero
legur.

Ravno tako tudi izplen ni zadovoljiv. Do
ber — visok izplen pomeni tudi znižanje 
stroškov in boljšo kvaliteto. Na področju iz- 
plena m oram o še mnogo narediti in bo to 
za nas še nekaj časa trd  oreh. Sm atram , da 
že izkoriščamo no tran je  rezerve. Letos smo 
pričeli z akcijo povečanja vzdržnosti peči in 
nam  je to  že precej uspelo, npr. dna, stene 
el. obločnih peči, delni napredek je tudi pri 
elektro obokih. Poraba elektrod je tudi pa

dla, vendar jo  m oram o še znižati. O bstaja 
tudi še proizvodna rezerva v tonaži, vendar 
sc brez mehanizacije livne jam e in poveča
nega form ata ne m ore izkoristiti.

Kakor sem že rekel, no tran je  rezerve že 
izkoriščamo in jih  m oramo še bolj.

Kako je z izmečkom oz. s tehnološko di
sciplino?

Izmeček v zadnjih mesecih narašča in ga 
m oram o zopet znižati. V prvem  polletju je 
povprečno sicer nižji od lanskega polletja, 
vendar je  porast v zadnjih mesecih zaskrb
ljujoč. Za znižanje izmečka je  potrebno 
strogo izvajanje tehnološke discipline. Iz 
analiz izmečka je možno ugotoviti, da je 
večina izmečka nasta la  zaradi odstopanja od 
tehnoloških predpisov. Tu pride v poštev 
m alom arnost, pom anjkanje odgovarjajočega 
m ateriala, časovna prehitevanja ali zaostaja
nja, nedisciplina — včasih tudi prem ajhna 
izkušenost.

Brez stroge tehnološke discipline ne mo
rem o pričakovati nizkega izmečka in na 
splošno dobrega dela. Odločno lahko trdim , 
da brez dobre delovne in tehnološke discipli
ne, ne bomo dosegli napredka. S trin jam  se 
z metodo tolm ačenja in razlage, dokler je 
zadeva — problem  — ukrep, nov in nepo
znan, toda eno in isto stvar tolm ačiti stalno 
in dan za dnem, je nemogoče. Po vsakem  
tolm ačenju in razlagi m ora stopiti v velja
vo disciplina in to delovna kot tehnološka, 
obe sta  pa neločljivo povezani. Podjetja (do
m ača ali inozemska) ki so dosegla dobre 
uspehe, so brez izjeme disciplinsko utrjena, 
to je, im ajo za vse enako strogo in pošteno 
disciplino.

Izmeček topilnice ni samo naš topilniški 
problem, to je  in m ora biti problem  tudi 
ostalih, ki na to vplivajo. M nogokrat povzro
čijo nepravilni m ateriali izmeček ter se pra
vi krivec niti ne zaveda, da je  napravil ško
do in povzročil topilnici izmeček. Npr. po
m anjkanje izlivkov, slabo apno, m oker fero- 
silicij, prepozna dobava itd., dalje pozno jav
ljene analize, slabo popravljena tehtnica 
itd., vse to ima končni odraz v slabšem delu 
in povečanem izmečku. To govorim zato, ker 
je  nastanek izmečka širok pojem, ki zajem a 
ne samo topilnico, am pak tudi druge službe 
in celo obrate. Vsi ti, ki vplivajo nanj, se 
m orajo truditi, da delajo tako, kot je  dolo
čena, ter da zahteve topilnice niso kaprice, 
am pak proizvodno tehnološka nujnost.

Informativni fužinar je uvedel rubriko 
»Fotokritika« z edinim namenom — pomaga
ti, da bi se nekatere očitne napake čimprej 
odstranile. Ali menite, da to resnično kaj po
maga ali pa je bob ob steno?

Fotokritika pom aga izboljševati stvari v 
takem  prim eru, ko gre za večkraten pojav in 
se na nobeno opozorilo ni nič ukrenilo za iz
boljšanje. Takrat se bo krivec zavedel, da 
je  pred javnostjo  anonimno opozorjen in fo
tokritika bo imela uspeh.

Ako pa nastop i fotokritika po prvi napaki, 
lahko deluje na prizadevnega poštenega člo
veka negativno ter ga prisili, da se izolira 
te r prične še slabše delati. Počuti se kot ob
toženec in je  brez vsake volje za delo.

Sem pristaš fotokritike te r  zagovarjam, da 
je  potrebno očitne in ponavljajoče se napa
ke tudi s fotografijo kritizirati. Pri tem  pa 
priporočam  strogo nevtralnost. Treba je' vse
lej preveriti, ali se je  za odstranitev  napa
ke že kaj ukrenilo ter seveda priobčiti jasno 
in čisto sliko.

Morda bi šc sami ždeli s čim dopolniti 
razgovor?

želim , da se našem u obratu  omogoči me
hanizacija težkih delovnih operacij v livni 
jam i in pri pečeh te r čiščenje zraka. S tem 
bi olajšali težko delo našem u delavcu, iz
boljšali njegovo zdravstveno stan je  in zago
tovili večjo stalnost, to je  m anj fluktuacije. 
Istočasno s tem bi izboljšali kvaliteto in pro
duktivnost ter dosegli še vrsto izboljšav.

Predlagam, da pričnete izdajati tehnično 
prilogo po vzoru železarn Jesenice in Zeni
ca, v kateri bi tehniški kader objavljal s tro 
kovne članke in ugotovitve raziskav, rešitve 
tehnoloških problem ov in podobno. Upam, 
da bo taka priloga tudi afirm acija strokov
nosti našega tehniškega kadra v  kolektivu in 
zunaj njega.

Tovariš inženir, hvala za odgovore!
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S K L E P I  U P R A V N E G A  O D B O R A
M eseca ju lija  je im el upravni odbor tr i  seje, 

na ka terih  je obravnaval poročilo bilančne 
kom isije o pregledu zaiključnega računa za 
lansko leto in predlog prerazporeditve sred
stev, razp rav lja l o p rip ravah  za zasedanje de
lavskega sveta in končno o položaju, v k a te
rem  se nahaja  naša železarna po sp reje ti go
spodarski reform i. Razen tega je  up ravn i od
bor razprav lja l še o cenah v naših tovarniških 
bifejih, o nagradah  prak tikan tov , ki v času 
šolskih počitnic oprav ljajo  ,v železarni obvez
no počitniško prakso, obravnaval poslovanje 
našega počitniškega dom a, odobril štipendije 
za šolsko leto 1965/66 in reševal osta le  tekoče 
zadeve in  problem e, ki se pojavljajo  v žele
zarni.

Po obravnavi zadev, ki so bile predložene 
v razpravo, je  sprejel naslednje zaključke in 
sklepe:

— zasedanje delavskega sveta podjetja bo 
30. t. m. D elavskem u svetu  je  treb a ' predložiti 
v razpravo in odobritev poročilo b ilančne ko
m isije o zaključnem  računu  za lansko leto s 
predlogom  prerazpored itve sredstev, poročilo 
o poslovanj« železarne v prvem  polletju  letoš
njega leita vključno z ugotovljenim  finančnim  
rezultatom  poslovanja, predloge ukrepov, ki 
jih  bo treba izvesti v železarni v zvezi z novo 
reform o gospodarstva in predloge za dopolni
tev p rav iln ika o delitvi osebnih dohodkov;

— delavskem u svetu je  predlagati, da se po 
zaključnem  računu  ugotovljeni višek čistega 
dohodka v  znesku 5,568.902 dinarja , ki po 
odbitku prispevka v skupne rezerve gospo
darsk ih  organizacij v višini 278.445 dinarjev  
znaša 5,290.457 d inarjev , p reknjiži na poslovni 
sklad, s tem  da se pridobljena sredstva lahko 
uporab ljajo  samo za obratna sredstva.

P ri obravnavi položaja, v katerem  se naha ja  
naša železarna v zvezi z nastalo reform o go
spodarstva, je  up ravn i odbor ugotovil, da bo 
v podjetju  potrebna ponovna usk laditev  oseb
n ih  dohodkov. Povečanje osebnih dohodkov v 
višini 11,3 %  nam  je zagotovljeno na podlagi 
znižanih prispevkov iz osebnih dohodkov, n a 
daljn je  povišanje osebnih dohodkov pa je  ve
zano ma predhodni izračun in analizo novih 
pogojev in  izboljšanje poslovanja, pri čemer 
bo treba dati potrebni poudarek  zniževanju 
poslovnih stroškov te r doslednejšem u izvaja
n ju  tehnološke in delovne discipline. S trokov
ne službe so k  izdelavi analiz že pristopile in 
m orajo prvi podatki in izračuni b iti predlo
ženi delavskem u svetu na zasedanju 30. ju lija.

K er gospodarska reform a in nove cene ve
lja jo  že od 26. ju lija, osebni dohodki 15. avgu
sta pa bodo izplačani šele za m esec ju lij z ob
računom  za mesec jun ij in ker naj bi novo 
povišanje osebnih dohodkov veljalo šele od 
1. avgusta letošnjega le ta  dalje, je  up ravni 
odbor z nam enom , da naši sodelavci zaradi 
podražitve ne bi bili preveč prizadeti, sklenil, 
da je  vsem zaposlenim  p ri plači iza mesec julij 
na skupne osebne dohodke obračunati dodatek 
v višini 15%  z om ejitvijo, da dodatek ne sme 
biti nižji od 6000 dinarjev . Odobreni dodatek 
bodo v polnem  znesku preje li le oni zaposleni, 
ki so v mesecu ju liju  opravili vse delovne 
dneve. Ta ukrep  je  uveden samo za prehodno 
obdobje in se na t a  račun  izplačani osebni 
dohodki Oblikujejo v drugem  polletju  le tošn je
ga ileta, ki se v skupno izplačanem  znesku 
odštejejo od pripadajoče m ase osebnih dohod
kov in se p ri kasnejši delitvi osehnih dohod
kov ne upoštevajo.

S področja kadrovskih vprašanj in izobra
ževanja sodelavcev so bili sp reje ti naslednji 
sklepi:

— na predlog kadrovskega oddelka, da je 
določiti višino nagrad  za p rak tikan te , ki bodo 
v času šolskih počitnic v železarni opravljali 
obvezno počitniško prakso, je  b ilo  določeno:

prak tikan tom , k i bodo razporejeni po o b ra 
tih  in vk ljučeni v redni proizvodni proces, se 
nagrada za opravljeno delo izplača v višini, 
ki jo  bo vsak posam eznik dosegel po ceniku 
del z upoštevanjem  vrednosti obračunske eno
te  brez gibljivega dela osebnih dohodkov, ki 
ga bo posam ezen obrat dosegel v tistem  m e
secu, za p rak tikan te , ki niso vk ljučeni v redni 
proizvodni proces, se nagrada za opravljeno 
delo določi v višini:

za slušatelje visokih šol:
za I. le tn ik 24.000 dinarjev
za II. le tn ik 25.000 dinarjev
za III. le tnik 26.000 dinarjev
za IV. le tn ik 27.000 dinarjev
za slušatelje višjih šol:
za I. le tn ik 24.000 dinarjev
za II. le tn ik  * 25.000 dinarjev
za dijake srednjih šol:
za I. le tn ik 20.000 dinarjev
za II. le tnik 21.000 dinarjev
za III. le tnik 22.000 dinarjev
za učence, ki so končali
8-letko 18.000 dinarjev
K om isija za kad re  in izobraževanje je 

upravnem u odboru predložila predlog kand i
datov, ki naj bi se jim  na podlagi razpisanih  
štipendijskih  m est v šolskem letu 1965/66 do
delila štipendija za študij n a  raznih  faku lte tah  
in šolah. Večina predlaganih  kandidatov  je  
letos končala gim nazijo in naj bi se vpisala 
v prv i letnik. Dosedanje izkušnje kažejo, da 
precej kandidatov  v prvem  le tn iku  iz raznih  
vzrokov ne izpolni pogojev za nadaljn ji vpis 
ali se celo vpiše na drugo fakulteto , zato je  
upravni odbor ob upoštevanju  takega stan ja  
sklenil, da se vsem  našim  štipendistom , k i se 
bodo letos vpisali v p rv i le tnik, dodeli samo 
k red it v višini štipendije. Če bodo štipendisti 
izpolnili pogoje za vpis v drugi letnik, se jim  
bo izplačani znesek k red ita  sprem enil v š ti
pendijo, v nasprotnem  p rim eru  pa m orajo iz
p lačani znesek v celoti povrniti železarni.

Pod takim i pogoji je  up ravn i odbor za študij 
na faku lte tah  in višjih  šolah v šolskem  le tu  
1965/66 odobril štipend ije  naslednjim  prosil
cem:

Fakulteta za naravoslovje in tehnologijo:

a) oddelek za m etalurgijo : Jožetu Pandevu, 
sedaj slušate lju  prvega letn ika, če izpolni po
goje za vpis v drugi le tn ik ; M ariji Fujs, ki je  
letos končala gim nazijo na R avnah in se vpiše 
v I. le tn ik ;

b) oddelek za tehnično fiziko: M irku P ikalu, 
ki je  letos končal gim nazijo na R avnah in se 
vpiše v I. letnik.

Fakulteta za strojništvo:

Bojanu Času, ki je  letos končal gim nazijo 
in se vpiše v I. le tn ik ; M arjanu  Staniču, ki

je  letos končal tehniško srednjo  šolo in se 
vpiše v I. letnik.

Fakulteta za elektrotehniko:

a) oddelek za šibki tok: D ragu Delopstu. ki 
je  letos končal gim nazijo in se vpiše v I. le t
nik.

Fkonomska fakulteta:

A m aliji L en a rt — letos končala višjo eko
nomsko kom ercialno šolo — oddelek splošne 
kom erciale. Je  že do sedaj naša štipendistka 
in se vpiše v III. le tn ik ; F rid i Š tern  — letos 
končala višjo ekonom sko kom ercialno šolo v 
M ariboru — oddelek splošne kom erciale, je  že 
do sedaj naša štipendistka in se vpiše v III. 
le tn ik ; ker naš dosedanji štipendist na eko
nom ski faku lte ti Jakob  Rožič ne izpolnjuje 
pogojev, se m u nada ljn je  izplačevanje štipen
dije ukine.

Višja tehniška šola:

a) s tro jn i oddelek: Rudolfu V erovniku — le
tos končal gim nazijo in se vpiše v I. le tn ik ; 
M arjanu  Suhadolniku — letos končal TSŠ in 
se vpiše v I. le tn ik ; A vgustu Sušcu — je  naš 
ak tivn i sodelavec in se m u bo štipendija do
delila, če bo  izpolnil pogoje za vpis.

Višja ekonomsko komercialna šola:

K er za to šolo za razpisana štipendijska m e
sta  ni bilo p rijav , je  up ravn i odbor potrd il 
predlog komisije, da se štipend ija  za štud ij na 
tej šoli ponudi: Bogom iru P rah u  — letos kon
čal gimnazijo, s tem  da naj b i se vpisal na 
oddelek splošne kom erciale ali računovodstvo, 
in Ani Božič, ki je letos p rav  tako končala 
gimnazijo, s tem  da naj. bi se vpisala na od
delek zunanje trgovine.

Za vse kandidate, ki jim  je  bila odobrena 
štipendija za štud ij na višjih šolah, veljajo  isti 
pogoji za dodelitev štipendije, kot so določeni 
za slušate lje  fakultet.

Na tehniški srednji šoli — oddelek za m eta
lurgijo, so b ile  štipend ije  odobrene: A ndreju  
Bukovcu, M irku K ranjcu , Rom anu Padežniku, 
M ariji A jt in K ristijanu  P andevu; na oddelku 
za šibki tok tehniške srednje šole pa D ušanu 
Navodniku.

Praktikanti so spet med nami Foto: R. Gradišnik
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Na predlog tehniškega sek torja  se je v okvi
ru  pogodbe o rpedsebojnem  tehniškem  sodelo
van ju  m ed našo državo in Poljsko inž. A lenki 
Rodič in inž. D ragu D ebenjaku odobrila spe
cializacija na Folijskem, in sicer inž. A lenki 
Rodič za temo »spoznavanje metod m ikro
skopije p ri visokih tem peraturah«  in inž. D ra
gu D ebenjaku za tem o »preizkušanje in vpe
ljev an je  sodobnih m aterialov za form anje 
jek lene litine«. Obe strokovni praksi bosta 
oprav ljen i še letošnje leto in b rem enita s tro 
ške naše železarne.

V zvezi s problem atiko, ki jo je načel k a 
drovski oddelek zaradi prevoza ljudi na delo, 
ki delajo samo v eni izmeni, in v zvezi s proš
n jo  nekaterih  prizadetih , da bi se jim  k ljub  
svoječasno sprejetem u sklepu še nadalje  odo
b rile m esečne vozne k arte  za prevoz na delo 
z avtobusom, se sklene, da m ora kadrovsk i 
oddelek izvršiti pregled, koliko delavcev se 
na relaciji od Slovenjega G radca do Raven, 
ki delajo -samo v eni izmeni, vozi z avtobusom  
in koliko znaša razlika m ed ceno mesečne 
vozne k arte  za avtobus in vlak, nak a r se bo 
o tem  problem u ponovno razpravljalo .

S področja ostalih vprašan j poslovanja že
lezarne so bili spreje ti naslednji zaključki:

— na predlog 'kom unalnega oddelka, da je 
določiti višino stroškov, ki jih  bo naša žele
zarna k rila  dom u želeizarjev na raču n  novo 
uvedenih prodajn ih  cen v naših  bifejih, je  bilo 
odobreno, da se dom u železarjev k rije jo  n a
slednji stroški:

— osebni dohodek za š tiri prodaja lke v bi
fejih  po 30.000 d inarjev  mesečno na zaposleno, 
vključno gibljivi del osebnega dohodka v  v i
šini, ki ga bo mesečno ustvaril in izplačal 
dom železarjev;

— za udeležbo ostalih  sodelavcev doma že
lezarjev, ki im ajo opravka s p rehram bnim i 
artik li, ki se prodaja jo  v naših bifejih, se 
prizna:

a) osebni dohodek b lagajničarki kuh in je  v 
višini 10°/o mesečno;

b) skladiščniku za skladiščenje, izdajanje 
m ateria la  in  p isan je dobavnic v višini 30%  
osebnih dohodkov — mesečno;

c) pomožnemu skladiščniku za oprav ljan je 
zgoraj našte tih  nalog v višini 10 %  osebnih 
dohodkov mesečno;

d) za zaposlene pri dnevnem  obračunu in 
kontroli dobavnic v višini 10%  osebnih do
hodkov mesečno;

e) za kuharico, ki dnevno kuha in p rip rav 
lja za b ife je  m alice in ostalo pecivo, v višini 
75 %  osebnih dohodkov mesečno.

Za m esne izdelke, ki se kuhajo, se odobri, 
da se k dejansk i nabavni ceni p riračuna še 
kalo vk u h av an ja  v višini od 10 do 30'%, od
visno od v rste  m esnih  izdelkov.

P ri m esnih izdelkih, k i se ne kuhajo, in siru 
v hlebih, se odobri, da se k nabavni ceni p r i
računa še kalo v višini 2 %.

P ovišanje cen v b ifejih  ostalim  artiklom  
preko dejansko nabavne cene ni dovoljeno.

P roda jne  cene v b ifejih  z upoštevanjem  ka- 
la, k i nastane zaradi vkuhavan ja  ali osušenja 
m esnih in ostalih izdelkov, veljajo  od 1. ju lija  
letošnjega leta dalje.

P rodajne cene, ki bodo na podlagi te  odo
b ritve  določene, m orajo  biti navedene na ce
niku, ki m ora b iti v obeh bifejih  izobešen na 
v idnem  m estu.

Vodstvo kom unalnega oddelka m ora skupno 
z upravo  doma železarjev  p reštud ira ti m ož
nost bo ljše organizacije dela v bifejih  na ta 
način, da se živilski artik li, ki se največ pro
dajajo, p rip rav ijo  že vnaprej v zavitk ih  po 
5 do 10 dkg.

K er je  prom etna milica v Portorožu izdala 
prepoved uporabe mopedov s prikolico za p re 
voz živilskih in ostalih artiklov, je  bilo z na
menom, da se prevoz in oskrba našega doma 
z živilskim i artik li za čas sezone zasigura, 
odobreno, da lahko upravn ik  počitniškega 
doma za te  potrebe uporab lja  lastn i osebni 
avtomobil. Za k ritje  stroškov porabe bencina 
in obrabe avtom obila se m u odobri mesečni 
pavšal v višini 25.000 dinarjev , katerega m ora 
vsak mesec z obračunom  prevoženih kilom e
trov Obračunati. O dobritev velja od 1. ju lija  
le tošn jega leta dalje  p a  vse do konca sezone. 
K e r  m opeda, k i se nahaja  v Portorožu, tako 
ne sme več uporab ljati, ga m ora čim prej v r-  
h iti železarni.

P ri obravnavi poročila o poslovanju našega 
počitniškega doma je  bilo ugotovljeno, da

upravn ik  nerednosti in nepravilnosti, na k a 
te re  je  bil pism eno iin ustno  opozorjen z na
logo, da jih  odpravi, ne odprav lja in v zvezi 
z incidentom , ki je  nastal ob zadnjem  pre
gledu, se sklene, da je poročilo z vsem i prilo
gam i odstopiti vodstvu splošnega sek to rja  z 
nalogo, da zadevo razišče in  prim erno ukrepa. 
U radnega zadolženca za nadzor nad poslova
n jem  počitniškega doma pa je  obvestiti, da 
upravn i odbor njegove ostavke ne m ore osvo
jiti in da na j zato to zadolžitev opravlja še 
vsaj letošnjo sezono.

U pravni odbor jo  ponovno razprav lja l o 
problem u m aloprodaje v železarni. Potem  ko 
se je  seznanil tud i z m nenjem  in stališčem  
kom ercialnega sektorja, je  sklenil:

— m aloprodaja v železarni se končno ukine. 
Za razne lesne in ostale odpadke te r zaboje, 
ki so doslej bili največ predm et m aloprodaje, 
je  določiti prostor, k je r  naj se skladiščijo in 
jih  je  uporab ljati v sami železarni;

— za sta ro  opeko, ki je  za podjetje neupo
rabna, se je dogovoriti s podjetjem  »Odpad«, 
da jo po ceni, ki bo določena, od nas odkupi, 
s tem  da im ajo prvenstveno pravico nakupa 
sta re  opeke pri »Odpadu« naši sodelavci, ki 
gradijo  ali bodo grad ili svoje stanovanjske 
hiše;

— nova opeka, betonsko železo in cem ent 
za naše sodelavce, ki grad ijo  ali bodo gradili 
lastne stanovanjske hiše, se bodo še nadalje  
nabavlja li preko naše nabavne službe. P rav  
tako ostane v veljavi dosedaj usta ljen i način 
prodaje odpadnega apna.

Na podlagi inform acij, da m orajo naši so
delavci, čeprav je  prodajo odpadnega apna 
prevzela K m etijska zadruga P revalje, tega še 
nada lje  sam i nalagati in  oskrbeti prevoz te r 
da nasta ja  razlika samo v tem, da m orajo 
apno plačati km etijsk i zadrugi po 5 nam esto 
po 2,5 d inarja  za kilogram , je  upravn i odbor 
sklenil, da m ora kom ercialni sektor s k m e tij
sko zadrugo skleniti dodatni dogovor, da je 
prodajna cena odpadnega apna za naše sode
lavce, če si tega sam i nalagajo in oskrbijo 
prevoz, lahko višja od nabavne največ ža 0,5 
d inarja  pri kilogram u, kolikor se sm atra, da 
znašajo m anipu la tivn i stroški. Če km etijska 
zadruga na tako  dopolnitev ne pristane, jo je 
obvestiti, da bomo prim orani, da z njim i v 
celoti prekinem o pogodbo za m aloprodajo 
apna.

Na prošnjo stanovanjske zadruge N avrški 
vrh, da bi n jen im  članom železarna nakazala 
še preostalo razliko sredstev, kolikor lahko 
dolgoročnega k red ita  za gradnjo stanovanjsk ih  
hiš dobijo v železarni, se sklene, d a  m ora od
delek za novogradnje ugotoviti, kateri izmed 
njihovih članov je že izpolnil pogoje, za do
datni kredit, n ak a r se bodo sredstva tistim  
članom nakazala.

Na obvestilo podjetja za PTT prom et v M a
riboru, da so od nas p rip rav ljen i odkupiti 
stanovanje, ki ga zaseda njihov sodelavec 
Aleš Miklavc, je  z nam enom, da bi ugotovili 
vrednost stanovanja, zaprositi občinsko skup
ščino, da im enuje uradno cenilno kom isijo, ki 
naj določi ceno stanovanja.

P rošn ja  v železarni zaposlene Anice Fišer, 
da bi ji odobrili dolgoročni k red it za gradnjo 
lastne stanovanjske hiše, se zavrne, ker so do 
dolgoročnega k red ita  po k rite rijih , ki so osvo
jeni, upravičeni samo sodelavci, ki lastne  s ta 
novanjske hiše gradijo  na zadružni podlagi.

Razprava o problem u odobravanja dolgo
ročnega k red ita  za gradnjo  stanovanj je  opo
zorila na potrebo, da bi kazalo že osvojene 
k rite rije  sprem eniti, tako da bi do krediita b ili 
upravičeni tudi ostali, ki že ali še bodo gradili 
lastne  stanovanjske hiše. K olikor se bodo o r
gani u p rav ljan ja  odločili za to možnost, je 
poleg dodatnih finančnih sredstev  treba dolo
čiti -tudi gradbeni okoliš, v okviru katerega se 
bo dolgoročni k red it lahko dodeljeval.

Na predlog TO sindikata je  up ravni odbor 
odobril, da tudi letošnje leto po zaključeni 
sezoni pod pogoji, ki veljajo  za ak tivne člane 
delovne skupnosti v našem  počitniškem  domu, 
letu je jo  upokojenci, ki so bili prej zaposleni 
v naši železarni. P ri upokojencih, ki bodo Ipod 
odobrenim i pogoji letovali v Portorožu, je 
upoštevati tudi tovariša Jožka H erm ana.

Odobrena službena potovanja v inozemstvo

Za udeležbo na m ednarodnem  kongresu li
varjev  v V aršavi se je  tehničnem u d irek to rju

inž. F ran ju  M ahorčiču odobrilo 15-dnevno 
službeno potovanje na Poljsko. Razen p ripa
dajočih  dnevnic in ostalih  potnih stroškov je  
bilo odobreno, da naša železarna k rije  tudi 
prispevek za udeležbo na kongresu v znesku 
66 dolarjev.

Na predlog kom ercialnega sek to rja  se je 
tov. B ranku  Špragarju , M aksu U rnavtu , A n
geli G racijansky in Ivanu  Š teharn iku  odobril 
1 dan  službenega potovanja v A vstrijo.

Na predlog prom etnega oddelka je  upravni 
odbor odobril, da se šoferju  osebnega avtom o
bila V alen tinu  M ikelnu lahko nabavi potni 
list z veljavnostjo  za dobo enega leta in več
k ra tno  potovanje v A vstrijo.

Na predlog uprave podjetja se je  d irek to rju  
G regorju K lančniku, inž. Ivanu Kopu in H er
m anu L esjaku podaljšalo  odobreno službeno 
potovanje na Čehoslovaško za en dan  oziroma 
od prej odobrenih 4 na 5 dni.

Izredno plačani dopusti
Na prošnjo PD Ravne na Koroškem  se je 

tov. V inku K revhu  za čas od 1. do vključno
10. avgusta odobril izredno plačani dopust.

Na prošnjo NK »Fužinar« se je  Tom islavu 
Tasiču odobrilo 10 dni izredno plačanega do
pusta. Če bo  odsotnost, zaradi ka tere  m u je 
bil izredno plačani dopust odobren, tra ja la  
dalj časa, m ora za preostalo razliko izkoristiti 
svoj redni le tn i dopust.

Na prošnjo  ŠK »Fužinar« se je  Nikoli R i
stiču za dan  23. t. m. odobril izredno plačani 
dopust.

Na prošnjo godbe na pihala ravensk ih  žele
zarjev  se je  -tov. M irku V ajsu izdalo dovolje
nje, da lahko vsak to rek  in petek odhaja iz 
podjetja  ob 13.30, pod pogojem, da za v vlogi 
navedene nam ene izgubljene u re  vsak teden 
sproti nadoknadi' v popoldanskem  času.

Ugodno je  bila rešena prošn ja M arije Se- 
delšak te r  se ji je  za čas od 3. do vključno
9. avgusta odobril neplačani dopust.

P rošn ja  v železarni zaposlenega P rvoslava 
Duriča za odobritev neplačanega dopusta se 
je  zavrnila, potem  ko je  bilo ugotovljeno, da 
je odšel iz železarne, ne da bi o tem  predhod
no Obvestil vsaj prizadeto vodstvo obrata .

Na prošnjo RK Slovenj G radec se j,e v že
lezarni zaposlenem u A vgustu N aberniku odo
brilo 2 dni izredno plačanega dopusta.

Na prošnjo OK »Fužinar« se je  inž. D ušanu 
A rsenoviču za 2. in 3. t. m. odobril izredno 
plačani dopust.

Ugodno je  bila rešena tudi prošnja godbe 
ravensk ih  železarjev za odobritev izredno 
plačanega dopusta in se je  godbenikom, zapo
slenim  v železarni, 'za dne 12. t. m. odobril 
izredno plačani dopust.

Na prošnjo RK »Fužinar« se je  R obertu 
Jam šku odobrilo 6 dni izredno plačanega do
pusta. Če bo odsotnost, zaradi ka tere  mu je 
bil izredno plačani dopust odobren, tra ja la  
dalj časa, m ora za ostalo razliko izkoristiti 
svoj redni letn i dopust.

Na prošnjo ku ltu rn o  prosvetnega d ruštva 
»Prežihov Varane« Ravne na K oroškem  se je 
za dne 1. t. m. odobril izredno plačani dopust 
A vgustu Sušcu, Borisu F abijanu , Jožetu 
G rabnerju , Ivanu  Kortinšku, iDragu Dolinšku, 
Š tefanu Pesičarju , Leopoldu M očniku, Arsenu 
Glum cu in Ani Podgornik.

Ugodno je  bila rešena tud i prošnja Ju lijan e  
K rištofove in se ji je  odobrilo 3 dni neplača
nega dopusta. K daj bo odobreni neplačani do
pust lahko izkoristila, določi vodstvo m ehan
ske obdelovalnice.

Na predlog TO sind ikata  se je  za čas od 5. 
do vključno 13. t. m. odobril izredno plačani 
dopust inž. Jožetu Zuncu, Jožetu Jeseniku, 
Nikoli Rističu, H erbertu  Kom arici, G ilbertu  
Zupančiču, F rancu  K olarju , in F rancu  Tušku. 
K er bodo na šahovskem  prvenstvu  zastopali 
našo sindikalno podružnico in s tem  našo de
lovno skupnost, se je  vsem  poleg izredno p la
čanega dopusta odobrilo še izplačilo potnih 
stroškov s pripadajočim i dnevnicam i.

Na priporočilo vodstva energetskega oddel
ka se je F rancu  O dru odobrilo 21 dni n ep la 
čanega dopusta.

Ostala tekoča pošta
M ilanu K rsniku se odobri izdaja potrdila, 

da od naše železarne ni zadržkov ali ovir, da 
se m u ne bi moglo izdati dovoljenje za oprav
ljan je  m ale obrti iz p leskarske stroke.
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Predlog vodstva jek larne, da bi se Otu 
P levniku odobrilo 12 nadur, ki jih  je  že izvr
šil, se je  zavrnil in  je  prizadetem u za oprav
ljene nadure  omogočiti prosto ustrezno število 
nadur.

Na predlog oddelka za novogradnje se F ra n 
cu S tresu  odobri izplačilo 35 nadur, ki j ih  je 
izven rednega delovnega časa izvršil pri m e
ritvah  žerjavn ih  prog v novi v a lja rn i in m e
ritvah, ki so bile po trebne p ri m ontaži fine 
proge.

P rošn ja  M ajde M latej, da bi ji v železarni 
k rili potne stroške za čas, ko naj bi obiskovala 
večerno adm inistra tivno  šolo v M ariboru, se 
odkloni, ker je  p rizadeta imela možnost, ko
likor bi izpolnila pogoje, da se v adm in istra
tivno šolo vpiše tudi na Ravnah. K er po treb
ni adm in istra tivn i k ad e r  vzgajam o na naši 
adm inistra tivn i šoli, na k r itju  dodatnih  stro 
škov za take nam ene nism o zain teresirani.

P rošn ja  Zavoda za izmero in k a ta s te r  zem 
ljišč v Slovenjem  Gradcu, d a  bi n aša  železar
na zvišala prispevek za izdelavo osnovne 
državne k a rte  za področje južno od U ršlje 
gore, se zavrne in našega prispevka mim o že 
odobrenega zneska ne m orem o poviševati.

Odškodnino, ki jo  je  od nas zahteval K o
m unalni zavod za socialno zavarovanje Ravne 
na K oroškem  za nasta le  stroške v zvezi z 
obratno  nezgodo pri nas zaposlenega Jožeta 
Sm rtnika, je  plačati, poskrbeti pa, da se od
škodninski stroški v celoti iz terja jo  od obeh 
povzročiteljev obratne nezgode.

P rošn ja Z druženja visokošolskih zavodov v 
M ariboru, da ibi naša železarna prispevala del 
finančnih  sredstev  v sklad K idričevih nagrad, 
se zaradi pom anjkan ja finančnih  sredstev 
zavrne.

S tanovanjski zadrugi Prežihovo R avne na 
K oroškem  se odobri v podjetju  nakup  25 kilo
gram ov kotnega železa dim enzije 20 X 20 mm.

Z aradi uk in itve m aloprodaje se negativno 
rešijo  prošn je Blaža Oblaka, F lo rijana M i
hevca, A lojza U ršiča in  M ihaela R ošarja za 
odprodajo sta rih  neuporabnih  desk in prošnja 
vaškega odbora Leše za odprodajo litoželeznih 
om ar, ki b i jih  potrebovali za vgrad itev  v a 
rovalk in V tikalnih puš.

V iljem u P unčuhu  se odobri izdaja potrdila, 
da od naše železarne n i zadržkov ali ovir, da 
se m u ne bi moglo izdati dovoljenje za oprav
ljan je  m ale obrti s področja elek trične stroke, 
pod pogojem, da> se obveže, d a  bo tud i v 'bo
doče v p rim eru  po trebe p rip rav ljen  delati 
nadurno  delo v železarni.

P rošn ja h išnih  svetov stavb št. 59, 60 in  61 na 
Čečovju, da bi jim  v železarni odobrili nakup  
lesnih odpadkov, se zavrne, k e r  je  m alopro
daja  uk in jena in  k e r  b i v prim eru, da se n ji
hova prošn ja ugodno reši, z isto pravico nakup 
odpadkov zahtevali tudi stanovalci ostalih  hiš.

P rošn ja  hišnih svetov polstolpnic na Čečov
ju, da b i jim  v železarni odobrili popravilo 
h lad iln ih  členkov ogrevnih peči, se ugodno 
reši pod pogojem, da se delo izvrši izven red 
nega delovnega časa in da p lača jo  porabo 
m ateria la  in energije, za k a r  m orajo v p ro 
dajnem  oddelku predhodno dv igniti ob ratn i 
nalog.

O opozorilu hišnega sveta stavb št. 75, 76 in  
77 na Čečovju, da pom anjkljivosti, k i so bile 
ugotovljene ob prevzem u hiš, še niso odprav
ljene, je  obvestiti oddelek za novogradnje, da 
od izvajalca gradbenih  in ostalih  del zahteva, 
da se takoj pristopi k odpravi v zapisniku 
ugotovljenih pom anjkljivosti.

Vlogo v pod je tju  zaposlenega A ntona Ko
la rja , da n a j bi m u priznali odškodnino, ki je  
nastala  n a  m opedu, k i naj bi m u bil uk raden  
z obm očja železarne, je  v rn iti splošnem u sek
to rju  in  p ravn i službi, da ugotovita:

ali je  p rizadeti na dan, iki ga navaja, resn ič
no imel sh ran jen  m oped na prostoru, ki je  za 
to  določen;

ali je  v  pod je tju  b il izdan nalog, da se mo
ra jo  mopedi in m otorji v naši shranjevalnici 
puščati odklenjeni in če obstaja, kdo je  tak  
nalog izdal;

ali je  prizadeti VNS navedenega dne prijav il 
k ra jo  m opeda in kaj. je  varnostna služba na 
podlagi p rijave  ukrenila.

Vlogo je  z  vsemi zahtevanim i podatki in 
m nenjem  v rn iti upravnem u odboru v ponovno 
razpravo  in odločanje.

P ri razprav i o zahtevku za p riznan je  od
škodnine je  up ravn i odbor prišel do zaključka, 
da sh ran jevan je  in čuvanje dvokoles te r m o

tornih  vozil v naši železarni dejansko ni v 
celoti u rejeno in da bi zaradi te pom anjk lji
vosti tud i v  bodoče lahko prišlo do podobnih 
prim erov. Razen tega je  b ilo  ugotovljeno, da 
zaposleni vedno ne sh ran ju je jo  dvokoles in 
m otornih vozil n a  prostoru, k i je  za to  dolo
čen, pač pa da se vozila nahaja jo  v raznih  
obratih  in prostorih, ki niso nam enjeni tem u 
nam enu. Da bi se nakazani problem  v žele
zarni u red il čim prej, je  bil zadolžen splošni 
sektor, da zadevo p reštud ira  in izdela predlog 
o načinu  in m ožnosti rešitve. Tako obdelan 
predlog je  čim prej posredovati upravnem u 
odboru v razpravo  in potrditev.

K er so zadnje čase pogoste pripom be, da se 
v naših tovarn išk ih  b ifejih  povišujejo cene 
tudi artiklom , k je r .ne nas ta ja  kalo, je  opo
zoriti vodstvo kom unalnega oddelka in u p ra 
vo dom a železarjev, da u red ita  vse potrebno, 
da itaki p rim eri v bodoče ne bi več nastajali.

-e t

Vsakodnevna
O naših  dveh b ife jih  je  bilo  že veliko 

spregovorjenega n a  razn ih  sestank ih , k r i
t ik e  so za vogalom , k ritik e  v  tovarn iškem  
glasilu  in  tu d i ta  p rispevek  naj bo k ritičen  
in naj p ripom ore k  izboljšavi in  večjem u 
zadovoljstvu  n as  vseh.

»Pet dkg  suhe, prosiim, in  en  k ru h  •— 89 
d in arjev  — hvafla.« (Cene n a  dan  27. ju li
ja  1965). P r i ponovnem  te h ta n ju  n a  p re 
cizni teh tn ic i ugotoviš pa sam o 40 gram ov 
suhe salam e, ko  odviješ ciklostilni pap ir, v 
k a terega  v  naših  b ife jih  v  g lavnem  zav ija 
jo  m alice, t a  pa  te h ta  5 gram ov. Z eno be
sedo si 'bil to re j p rik ra jšan  za 15 gram ov 
ali 11,85 d inarjev . D rugi p rim er is ti dan ; 
za 10 dkg reberc  in  dva  k ru h a  plačaš 145 
d inarjev . P ri ponovnem  te h ta n ju  ugotoviš 
90 gram ov m esa, 5 g cik lostilnega p ap irja  
in  si zopet p rik ra jšan  za 12,5 d in arjev . Zgo
di se tu d i, da t i  k a r  8 g ram ov  odpade na 
r ja v  ovojni pap ir, v  k a te reg a  ti  zav ija jo  
malico. P ro d a ja lk i v  enem  izm ed b ife jev  
im ata  tu d i to  navado, da ti k ru h  zavijeta 
v  zelo m ajhen  košček pap irja , m eso pa po

navadi v čim večjega, k e r  pač m eso g re  na 
tehtnico, k ru h  pa ne. Opaziš tudi, da n ek a 
te r i delavci dobijo zah tevano  količino, sa
mo n ek a j je  takšn ih , k i zah tev an e  teže  ve
dno n e  dobijo, čeravno jo plačajo . N im am  
n am ena s tv a ri d ram atiz ira ti, k e r  je  razum 
ljivo , da se p ri to likem  štev ilu  Obrokov res 
lahko zm otiš.

D rugo pa je  to, da teh tn ica  v  b ife ju  na 
u p rav i (za zgorn ji bife m i n i poznano), ni 
p rim ern a  za tak šn o  teh tan je . T ovarna  te h t
n ic je  p redpisala , da je  n a jm an jše  dovolje
no te h ta n je  100 g, a p re j sm o ugotovili, da 
dobiš tu d i 50 gram ov. Zato predlagam , da 
se 'teh tnica v  om enjenem  ibifeju zam enja z 
novo ali Obstoječa predela , d a  bi im ela 
m aksim aln i odklon  skale  300 ali vsaj 500 
gram ov. T eh tan je  s takšno  teh tn ico  bi 
olajšalo delo zaposlenega osebja in  rešilo 
m oreb itne  nevolije posam eznika.

N eokusen je  r ja v  zavojni ali ciklostilni 
papir, v  k a te reg a  n am  zav ija jo  m alice. 
K ljub  po m an jk an ju  p ap ir ja  bi se dalo na. 
bav iti u strezen  papir, sam o če je  za to  kdo 
za in te resiran .

Tovarišem , ki so odgovorni za b ifeje  
ozirom a za p reskrbo  delavcev z m alico, pa 
p redlagam , da si ogledajo, k ako  je  v p raša 
n je  m alic rešeno v  R udn iku  Mežica. N ači
na, ki ga je  osvojil ru d n ik , tu d i v  n aši to
varn i ne b i bilo težko izvesti.

K om ur se  pa to  zdijo  m alenkosti, odgo
vor: »K am en na kam en  p a lača  — zrno  na 
zrno pogača.« T. P.

DOBESEDNO

Z dravn ik  je  obiskal bolnega km eta, ki 
m u je  pred  trem i dnevi p redp isal p ijavke. 
»No, kako  je  vašem u možu?« je  vpraša l 
km etico. »H vala za vprašan je ,«  je  odgovo
rila, »tako, tako! Toda s tem i p ijavkam i 
sem  im ela velik  k riž . T ri je  še nekako  
srečno pogoltnil, ostale sem m u m orala  pa 
ocvreti.«

Oprostite, gospodična, toda jaz sem vas prosil za roko
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Portorož — naš drugi dom
Z neko »novo« škatlo, bolj malo prim erno za 

potovanje na dolge proge, smo se odpeljali 
m orju  naproti. Portorož je  bil naš cilj. Tam 
nekje pri »rauberkomandi« nam  je  počila 
guma, pa jo  je  šofer s pomočjo dveh vnetih 
sopotnikov (večina je  seveda to delo samo 
opazovala — končno, bili smo že na dopu
stu) h itro  spravil v red. Ce že z avtobusom 
nismo imeli sreče, m oram o resnici na ljubo 
priznati, da smo bili s šoferjem  zelo zado
voljni. Ko smo prvič zagledali m orje, je po
stalo iv avtobusu zelo živahno. Pozabili smo 
na redke frontalne — želodčne m otnje neke 
uboge nesrečnice in se veselili ob misli, da 
bomo kar 10 dni tam, kam or nas je  že celo 
leto vleklo. Bili smo verjetno skupina z re
kordnim  številom otrok, kar 38 jih  je  bilo.

Okrog 11. u re  smo se pred našim  počitni
škim domom srečali s tistim i, ki smo jih 
zamenjali, in se čudili njihovim kislim  obra
zom (čez 10 dni so bili naši prav tako kisli 
— čisto prehitro  mine ta  dopust). Prtljaga 
še ni bila v om arah, ko smo najbolj vneti že 
poskušali, ali je  m orje  še soljeno. Tisti bolj 
previdni so seveda najprej vihali nos okrog 
pomola in hoteli dojeti, kako je  z vonjem 
tam  okrog. Zvedeli smo nam reč, da nekaj s 
kanalizacijo ni bilo v redu. No, na srečo je 
bilo to popravljeno že pred  našim  priho
dom. Vsi zadovoljni smo se predali vodi in 
soncu, želeli, da bi imeli lepo vrem e in da 
bi naš dopust čimbolj p rije tno  preživeli.

Počitniški dom železarne Ravne je  letos 
m enjal lice. Na sprednji s tran i je  dobil stre
ho, ki prepušča sončne žarke, dežja pa ne, 
in ko smo enkrat zvečer sedeli pred domom, 
je  začelo bliskati in grm eti te r v močnih 
curkih deževati. Nas pa  je  ščitila streha in 
se nam  ni bilo potrebno um ikati v notranje 
prostore. Torej, vse priznanje tistem u, ki 
si je  omislil to streho, brez dvoma je zelo 
koristna in tudi prav lepo ustreza pročelju 
doma.

Bogat, naravnost čudovit park , k jer se lah
ko otroci in seveda odrasli igrajo igre, ki 
so za mladino pod 14 let prepovedane, ali 
pa tudi tiste, ki niso, itak vsi poznate. Do 
k ra ja  raziskan pa še verjetno ni, saj najdeš 
res zelo lope in skrite kotičke, kar so pridno 
izkoriščali najbolj pridni otroci, pa  tudi kak 
starejši bi se lahko brez strahu, da bi bil 
odkrit, skril pred  svojo boljšo polovico. Otro
ci im ajo poleg tega parka še streho nad ga
ražo in tušem, ki jo  vedno okupirajo. Od tam  
štejejo mimo vozeče avtomobile ali pa se po
govorijo o naslednjem  bojnem  pohodu. Osta
ne jim  še velika površina za našim  domom

Prelep oblak, še lepša plaža

z »ringelšpilom«. Res, za otroke je  okrog na
šega dom a zelo lepo in  prijazno. Edino, kar 
dela skrbi mamicam, je  seveda cesta, k jer 
se najbolj znajdejo le namiznoteniški sodni
ki, ki so vajeni sukati glavo levo in desno 
brez bojazni za »heksenšus«. Na srečo da 
smo vsi lahko gledali na televiziji »SPENT 
in Kitajce«, tako da smo vsi še kolikor toliko 
v formi.

Tudi za starejše je  letos nekaj novega. Za 
dom om  sto jita  dve novi nam iznoteniški mizi. 
Ce si se že naveličal plavati, pariti se n a  son
cu v ležečem položaju, igrati se z žogo v 
vodi ali na »plaži«, m etati karte ali oči za ne
poznanimi turistkam i, ki gredo v oči, kakor 
dobra pesem v ušesa, si lahko igral ping- 
pong. Ce pa te je  vse to fizično že dovolj 
utrudilo, si lahko napel možgane in igral šah. 
Torej, veliko možnosti za aktivni odm or in 
to za m ajhen denar, kar je  dandanes že 
posebna redkost.

Res je  »plaža« pri našem dom u neurejena 
in enkrat smo kar sam i naredili akcijo, po
birali smo travo iz m orja in jo  nosili na kup, 
ki je  že kar spoštljivo velik in nekako dolo
ča mejo naše »plaže«. Kregali smo se tudi 
z gozdarji, ki so si prisvajali naše ležalne 
deske, pa še z drugim i priložnostnim i kopal
ci, ki se jih  vedno kar dovolj nabere. Na na
ši »plaži« se dvakrat dnevno srečaš tudi z di
jaki gluhoneme šole iz Portoroža, tako da je 
včasih res prem ajhna.

H rana je  tudi letos dobra in obilna, po
strežba solidna in k ar prijetno je  slišati, ko 
servirka celemu omizju lepo glasno in iskre
no zaželi dober tek. Lepa navada, ki nič ne 
stane, a se  ti  takoj vtisne v spomin. Tudi 
žejo si lahko pogasiš kar v domu. Pa poglej
mo nekaj cen (pred gospodarsko reform o): 
vino, belo in črno, 250 din liter, kokta 40 din, 
steklenica piva 130 din. Torej zmerne cene. 
Priporočam  pa vsem: p ijte  črno vino. Ne sa
mo zaradi cone, tudi zaradi barve. Ce je  zno
tra j črnina, od zunaj pa  sonce, dobite čudo
vito 'barvo.

Seveda so v domu še nekatere pom anjklji
vosti, ki bi jih  lahko z malo truda odpravili. 
Nekatere nočne om arice nim ajo ročajev, pa 
m oraš predal precej dolgo tresti, da ga lahko 
odpreš in če nimaš dolgih nohtov, lahko 
obupaš zraven. Tudi odvod vode pri školj
kah v sobah ni povsod v redu in  so podstav
ljena vedra. Ključavnice bi lahko podmazali, 
saj m oraš biti ponekod kar Herkules, če ho
češ sobo odpreti' ali zapreti. Verjetno je  še 
tu  in tam  kaka pom anjkljivost, ki pa je  ni
smo opazili, saj smo bili na dopustu in ne

žal ne pri našem domu

na inšpekciji. To vse pa  ni vplivalo na naše 
dobro razpoloženje, katerem u je botrovala 
dobra hrana, močno sonce, čudovita voda — 
če si bil bolj zunaj, zju traj vneti ribiči, zve
čer pa Franc — Lili (pa brez zam ere).

Hodili smo tudi v kino pa mimo Jadra
na in Centrala in vseh teh mogočnih insti
tucij za ožem anje žepov. Pa smo prav tako 
preživeli. Obiskovali smo tudi Fieso, -Piran, 
Lucijo podnevi in ponoči, Savudrijo in si 
proti koncu na vse kriplje prizadevali, da 
bi zadržali čas, a žal nam  to ni uspelo. Kljub 
tem u: bilo je  jasno in prav prijetno.

Ko sedaj tako  zbiraš vtise z dopusta iz že 
dobro znanega Portoroža in  našega počitni
škega dom a, prideš do zaključka, vsaj če 
prim erjaš lansko in letošnjo sezono, da gre 
vse skupaj na boljše. Seveda bi bilo zelo do
bro, da bi odpravili še tis te  pom anjkljivosti, 
ki še obstajajo, da bomo na  naš dom še bolj 
navezani.

Z veseljem smo gledali, ko so geom etri že 
merili obalo in tud i od upravnika našega 
dom a dobili zagotovilo, da se dela na  novi, 
lepši »plaži«. Tam, k je r je  sedaj ladjedel
nica, bo postavljen nov hotel in »plaža« se 
bo vlekla do solin. Ce pa tega drugo leto še 
ne bo, pa bi vsaj našli toliko cem enta in 
gramoza, da bi tisti mali delček naše »plaže« 
oprem ili z betonsiko ploščo. Čolna, ki sta  že 
večkrat bila popravljena, je  končno likvidi
rala burja. Čolnov torej ni. Toliko denarja 
p a  bo ja  do drugega leta, da bi se nabavila 
vsaj dva lahka čolna s Tomosovimi m otorji, 
da bi se lahko brez vesel vozili po m orju. 
Razume se, p ro ti odškodnini. Kolikor vem, 
se za to zanim a naše AMD. Prav pa bi bilo, 
da bi čolni drugo leto že bili.

Televizor v našem  domu nam  tud i ni v po
sebno čast. Menda je  to prvi televizor, ki je 
sploh bil na Ravnah in  ki je  rom al od »štale« 
na Javorniku v kavarno, pa na kočo in  na
vsezadnje p rista l v našem  počitniškem  do
mu. Z m alega ekrana že u tru jeno  mežika in 
si najbrž že sam  želi, da bi ga zamenjali. Za 
gram ofon baje n i igel, šah im ajo samo eden 
in nam esto ene črne trdnjave bi bilo dobro, 
da bi držal v črno vino nam očen palec. Ver
jetno vsaj 6 novih šahov ne bi bila prevelika 
investicija.

Portorož na veliko zazidavajo. S 70 ležišči 
pa je  naš dom  zelo na tesnem. Saj je  znano, 
da bi šlo veliko več ljudi n a  dopust, če bi 
im el dovolj ležišč. Sedaj pa situacija  še bolj 
govori tem u v prid. Ali ne bi kazalo zazidati 
našo parcelo, ki je  še prosita? Ce ne, nam  jo 
bodo pač drugi vzeli — o tem  smo lahko 
prepričani. Ali ne bi zadaj za domom uredili 
garaže, nad njim i p a  sezidali še par sob? 
Mogoče pa še nism o zamudili vlaka, če bi 
se sedaj h itro  pom ujali!

Z upravnikom  dom a smo govorili tud! o 
cenah (pred gospodarsko reform o). Enotni 
smo si bili glede tega, da je  cena 2500 din za 
družinskega člana (žena), ki ne dela v že
lezarni previsoka, n a  drugi strani pa  cena 
3000 din  za povsem tujega gosta, recim o ino- 
zemca, prenizka. V predsezoni in posezoni bi 
lahko naš dom sprejem al inozemce. Več sku
pin se je  že najavilo, a upravnik pravi, da 
jih  ne sme sprejeti, kljub temu, da ima pro
ste kapacitete in kljub temu, d a  je  osebje 
na razpolago. Verjetno to ni ekonomično, na 
vsak način pa je  vredno ponovne detajlne 
proučitve. Ali pa  je  ivmes mogoče nezaupanje 
ali vprašanje prestiža? Eno in drugo ni na 
m estu in se m ora  odpraviti v interesu eko
nomičnega poslovanja doma. Prav je  vseka
kor, da tudi tem u našem u drugem u dom u po
svečamo vso pozornost, vsaj tako, pravijo 
nekateri, kot jo  posvečamo dom u železarjev.

Teh nekaj misli najbrž ne bo škodilo.
Tudi nazaj smo privozili z avtobusom, ka

terega še Kotuljci ne bi bili veseli, pa čeprav 
je  od Raven do Kotelj sam o 3 km. Od začet
ka se k a r  nismo mogli prav nam estiti, saj 
je bilo veliko več rezervacij kot sedežev. 
Kljub tem u se je  vse dobro končalo, saj smo 
tudi tokra t imeli dobrega šoferja, ki si je 
upal celo čez naš most! -ate-

NASVET
N eki oče je  dal svojem u edincu sledeč 

nasvet: »V aruj se, drag i sin, slladkih jezi
kov in  opopranih  src.«



I N F O R M A T I V N I  F U Z l N A R 13

N A Š I  O B R A Z ISklepi seje upravnega  
odbora dne 30. VIL 1965

Na prošnjo ŠK »Fužinar« je upravni od
bor Nikoli Rističu za udeležbo na republi
škem šahovskem prvenstvu odobril 8 dni ne
plačanega dopusta.

Prošnje občinske zveze za telesno kvdturo 
Ravne na Koroškem, da bi se Pavlu Strop
niku za vodstvo mladinskega tabora odobril 
izredno plačan dopust, upravni odbor ni ugo
dno rešil, ker je bil mnenja, da bodo morali 
pdrizadeti za take namene uporabljati svoj 
redni letni dopust.

Prošnja Jožeta Rusa, da bi mu v podjetju 
odobrili nakup starih radiatorjev, ki bi jih 
potreboval pri ureditvi centralne kurjave v 
lastni stanovanjski hiši, je bila zaradi ukini
tve maloprodaje v železarni odklonjena, ker 
ima prizadeti možnost, da radiatorje nabavi 
preko stanovanjske zadruge.

Pritožbo Miroslave Poderčnik, ker so ji x 
obratu pisali neplačani izostanek z dela, je 
odstopiti vodstvu mehanske obdelovalnice, 
da navedbe v pritožbi razišče in zadevo 
uredi.

Predlog mladinskega komiteta ZMS, da bi 
železarna krila račun za na njihov naslov 
dostavljene knjige v vrednosti 4.300 din, se 
je odklonil, ker je upravni odbor mladinski 
organizaciji za njeno dejavnost v letošnjem  
letu. svoječasno dodelil dotacijo v znesku 
80.000 dinarjev in ima tako možnost, da ra
čun poravna iz teh sredstev.

Za izvedbo letnih metalurških športnih 
iger, ki bodo letos izvedene v organizaciji 
sindikalne podružnice naše železarne, se za 
kritje nastalih izdatkov TO sindikata iz sred
stev, s katerimi razpolaga upravni odbor, 
nakaže dotacija v višini 1,500.000 dinarjev.

Ker so se v zvezi z uvedbo gospodarske re
forme znatno povišale tudi cene gostinskim  
uslugam, je upravni odbor do časa, dokler 
predlog ne bo dokončno obdelan in posredo
van delavskemu svetu v potrditev, sklenil, 
da se sedanja višina dnevnic za službena po
tovanja v naši železarni od 1. avgusta letoš
njega leta dalje v vsaki kategoriji poviša za 
1000 dinarjev. -et

NOVE KNJIGE V STROKOVNI 
KNJIŽNICI

3587/33 B. Sicherl, Ispitivanje plam ena u 
SM pečima 1965

3587/34 Lavrič - Rekar, Analit. statistična 
štud ija  oligoelementov v grodlju in 
jeklu 1965

3587/35 J. Muster, Ocena kvaliteta i kon- 
strukoija form ata vatrostalnog ma
teriala i peči 1965

3587/36 Sinkovič-Lavrič, Določevanje
vključkov v jeklih železarne Ravne 
1965

3587/37 J. Muster, Osvajanje domače pro
izvodnje sinterdolom ita 1965

4030 Mučman - Štim elm air, Snabdevanje 
vodom 1962

4031 Otpadne vode i zaštita vo^a od za- 
gadjivanja u SFRJ 1964

4032 C. Buchberger, Norme i norm ira
nje 1961

4033 L. Lazarevič, E lektrane i razvodna 
postro jenja 1964

4034 R. Poniž, Osnove preračuna elek
tričnih uporovnih grelnih naprav 
1961

4035 Prenos i d istribucija električne 
energije 1964

4036 Anchors-Approved Desings 1947
4037 Glikin - Sosnenko, Tehnologija gor- 

jačej obrabotki metallov 1961
4038 W. Clark, Gantove karte 1962
4039/1 K tintscher- Kulke, Baustiihle der

VVelt I 1964
4040 P. N. Bidulja, Tehnologija stal'nyh 

otlivok 1961
4041 Mehaničeskie svojstva materialov 

p ri povyšennyh tem peraturah  1965
4042 E. B. Sandell, Kolorimetričeskie 

metody opredelenija sledov m etal
lov 1964

V je d ra rn i s to jijo  za dolgim  pultom  žen
ske in  m oški in h itijo  detlati. N obenih po
govorov ni, vsakdo h itro  opravi n a jp o treb 
nejše gibe in za delavci raste jo  na p ladn jih  
v rste  jed e r najraz ličnejših  barv , velikosti 
in oblik, ki bodo km alu  nato  zdržala v ro
čino tekočega jek la  in  ga pom agala obliko
vati. Delo ne spada m ed tež ja , razen  k a d a r  
g re  za ročno obračanje  težjih  jed e r in  za 
stalno ročno n ab ijan je , pa osem u r  s ta ti ob 
pu ltu  tud i ni lahko , posebno za sta re jše  ne, 

Milka Izak stoji n ek je  na  sred i v rste  in 
delo ji gre od rok, k o t da je  živ avtom at. 
Po pest rum enega peska seže v zaboj p red  
sabo in  z n jim  napoln i form o, odstran i od
večnega, zapre form o, z nekaj udarci n a 
b ije  pesek, nared i vanj Iluknjo s tan k im  že
lezom, seže po cevi, ki vbrizga v jed ro  te 
kočino in  ga strd i, odpre form o in  10 cm 
visoko jed ro  za m angansko ploščo je  go
tovo. U ra je  pol osem dopoldne, na  p ladn ju  
za n jo  pa sto ji v  enakom ern ih  v rs tah  že 
preko 200 kosov. N ekje okoli 500 se suče 
norm a in  treb a  je  hiteti.

Na p rv i pogled je  delo tako zelo p rep ro 
sto, da bi ga lahko  op rav lja l vsakdo. V re 
snici pa je  za tem i sk ra jno  racionaln im i 
gibi (nobeden ni preveč, nobeden  prem alo) 
dolgo le t vaje iin izkušenj, ki so datle očem 
in prstom  p rav i občutek.

Izakovi človek nikoli ne b i prisodil, da 
je  že srečala A braham a in da m isli p rihod
n je  leto v zasluženi pokoj. Tako u rn a  je  
p ri delu pa ta k o  m ladostnega obraza, da 
bi jii lahko  zavidala m arsik a te ra  m lajša 
vrstnica.

Pohvalili so jo k a r  vsi po v rsti: 
obratovodja, asisten t in  m o jste r Kos. 

N ajbdlj zah tevna in  kom plicirana dela ji 
zaupajo  in  vedo, da bo vse v redu  im v est
no  opravila. Po n jenem  delu  so že ocenje
vali realnost n o rm  in  nazadn je  je  b ila  n a j
k ra jša  k a rak te ris tik a  Izakove:

»A bsolutno dobra delavka!«
Toda pojdim o po v rs ti skozi n je n  d dl ov

ni ozirom a železam išk i življenjepis.
V železarni je  od le ta  1945. N ajprej je  

(jlelala ko t jed ra rk a . Cez n ekaj časa p a  je  v 
liv a rn i začelo p rim an jk o v a ti m oške dellov- 
ne sile in  so m orale priskočiti n a  pomoč 
tu d i ženske. Tako je  delala tu d i ko t obli
kovalka form . Pozneje  je  b ila  p reddelavka 
v jed ra rn i. Ko pa se je  tu  obseg dela po
večal (zdaj delajo na  dve izmeni) in  je  po

stalo  to delo zan jo  p renaporno , je  sam a 
zaprosila, na j jo  razrešijo  te  funkcije.

Im a izpit za kvalific iranega liv a rja  in  je 
ed ina ženska v  železarni s takšno  kvalifi
kacijo. K ot predstavn ica  oddelka je  bila  
v ečk ra t izvoljena v  o rgane u p rav ljan ja  in 
v sind ikat.

N ad n ičem er se ne pritožu je , le  nove 
s tro je  za m ešan je  peska in  nove pulte  bi 
še rad a  dočakala, p reden  bo odšla v po
koj, če pa j ih 'n e  bi, tu d i nič hudega. Im za 
p redpostav ljene, za m o jstra  K osa posebej, 
im a le  pohvalne besede.

Pa v  prostem  času?
V prašan je  je  p ri n jej nekoliko  odveč. Če

prav  sta  oba n jen a  o troka  že od rasla  — 
hčerka p rav  tak o  dela v  železarni, sin pa 
štu d ira  v L jub ljan i — ostane zanjo zelo 
m alo p ro steg a  časa, tu d i k a d a r n i na šihtu.

Tako ji celi dnevi m inevajo  v delu, raz li
ka  m ed enim  in d rugim  delom  pa je  poči
tek. n . r.

VRHUNSKI ŠPORTNIKI NA RAVNAH

O pridobitvi, ki sm o jo  na Ravnah dobili z 
dograditvijo stadiona, predvsem pa z otvori
tvijo dom a telesne kulture, smo iv našem  gla
silu že pisali. Nismo si pa ta k ra t mislili, da 
bo zanim anje za naše Ravne tako veliko iz
ven naše občine. Tuje športne organizacije se 
veliko bolj zanim ajo za naše športne objekte 
kot pa mi sami. V prašanje je, ali bomo znali 
to  močno zanim anje prav  izkoristiti. Ali bo
mo dovolj elastični in ali si bomo dovolj p ri
zadevali, da bi tu je  ekipe in reprezentance 
vsaj čez poletne mesece pridobili kot naše 
stalne goste?

Letos smo že imeli v gosteh novopečenega 
prvoligaša — nogometaše ljubljanske Olim
pije. Videli smo jih  lahko p ri njihovem delu 
in naši nogometaši, trenerji in  funkcionarji 
so se lahko od njih  m arsičesa naučili.

Od 8. do 31. avgusta pa imamo pri nas še 
bolj priznane goste — celotno reprezentanco 
Jugoslavije v nam iznem  tenisu. Tu so poleg 
ostalih naši trije  m ušketirji Korpa, Marko
vič, Veoko — četrto  p lasirana ekipa na zad
njem  svetovnem prvenstvu. Tu sta  poleg 
drugih deklet tudi Pirčeva in Ječmenica, ki 
sta  prav tako igrali za našo žensko ekipo na 
svetovnem prvenstvu. Torej najboljši, kar jih 
imamo v Jugoslaviji.

Taka gostovanja — treningi naših vrhun
skih športnikov nam lahko prinašajo  le kori
sti, ne samo finančne (ki jih  tud i ni treba 
podcenjevati), am pak predvsem  korist p ri 
vzgoji m ladine za eno in drugo športno pa
nogo, da o še večji afirm aciji naših Raven 
sploh ne govorimo.

Prav bi bilo, da bi naše goste pritegnili z 
nam  že znanim gostoljubjem , bili dosledni 
p ri izvrševanju naših obvez in se predvsem  
zavzemali, da bi ta  krog naših gostov še bolj 
razširili.

Naravne pogoje za to im am o, vse ostalo pa 
je odvisno od ljudi, ki bodo prišli v stik z 
našimi gosti. -ate-

VINO

V rnil se je  m ož iz o štarije  in  po trkal. Ze
na  pa skozi okno:

»K jer si se ga nažrl, t ja  pojdi spat!«
»N ikar n e  bodi, N ežka, vina, vinca, v ine- 

ka im am  s seboj!« se je  sladkal.
Seveda m u je  takoj odprla.
»K je ga  im aš?« se  je  priliznila.
»K je? V trebuhu!«  se je  v rgel na po

steljo.
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Iz dela organov upravljanja
30. 7. 1965 je  bilo 3. redno zasedanje DS 

podjetja, ki so mu bile predložene v raz
pravo:

— ugotovitve bilančne komisije o pregledu 
zaključnega računa za lansko leto s predlo
gom za prerazporeditev sredstev,

— poročilo o poslovanju železarne v I. pol
letju  leta 1965 in doseženem finančnem re
zultatu,

— predlogi ukrepov za gospodarsko refor
mo,

— ugotovljene razlike pri kontinuiranem  
popisu m aterialnih vrednosti razreda III po 
stan ju  na dan 30. 4. in 31. 5. 1965,

— predlog dopolnitev pravilnika o delitvi 
osebnih dohodkov,

— sprem em be na poslovnem skladu in
— ostale zadeve, o katerih  m ora razprav

ljati in odločati DS.
Ker je  bil dnevni red precej obširen, se je 

DS odločil, da predlog dopolnitev pravilnika 
o delitvi osebnih dohodkov na tem zaseda
nju odpade in se bo obravnaval skupno z 
ostalim i predlogi regulacije osebnih dohod
kov.

Bilančna kom isija je ugotovila, da nam  je 
bil razen nekaterih preknjižb tehnične nara
ve, ki na rezultat poslovanja nim ajo nobene
ga vpliva, v dobro sprem enjen dohodek v 
višini 6,475.888 din. Sprem em ba je  nastala 
zaradi preknjižb raznih izrednih stroškov v 
brem e poslovnih stroškov, iki se preračunajo 
na plačano realizacijo. Ugotovljeno povišanje 
čistega dohodka v našem prim eru po odbit
ku prispevka iz dohodka in ostalih  obvez
nosti znaša 5,184.648 din. Za ta  znesek je  bil 
upravni odbor m nenja, da se preknjiži na 
poslovni sklad, s tem da se tako pridobljena 
sredstva lahko uporabljajo  samo za obratna 
sredstva. Zaradi povišanja dohodka in spre
membe, ki je  nastala s sklepom DS podjet
ja, da se iz sklada skupne porabe prenese v 
poslovni sklad 125 milijonov din za kritje  
varščine pri splošni gospodarski banki in pa 
zaradi sprem enjenih potreb, se je  predlagala 
tudi nova razdelitev sredstev po zaključnem 
računu iz lanskega leta, tako da naj bi se v 
poslovni sklad namenilo 1.536,742.302 din, v 
sklad skupne porabe pa 381,653.808 din.

Poročilo o poslovanju železarne iv I. pol
le tju  leta 1965 je obravnavalo celotno proble
m atiko poslovanja od gibanja proizvodnje do 
ugotovljenega finančnega rezultata. Ker so 
bile s  temi podatki seznanjene že vse obra
čunske enote, om enjam o le podatek iz fi
nančnega rezultata podjetja. V prim erjavi z 
letnim  planom je bil celotni dohodek dose
žen le s 47,26 %, dohodek s 45,56 %, čisti do
hodek pa s 45,81 %. Razpoložljivi podatki ka
žejo, da smo količinski plan proizvodnje v 
redu izvrševali, nismo pa v celoti dosegli do
hodka, torej nism o v celoti uspeli z akcijo, 
ki smo si jo  zadali v začetku leta. Ugotovlje
no razm erje  med delitvijo dohodka in oseb
nega dohodka kaže, da so se osebni dohodki 
izoblikovali in delili skladno z doseganjem 
realizacije, nismo pa storili dovolj za zniže
vanje poslovnih stroškov. Razprava je opo
zorila na velike zaloge nedokončane proiz
vodnje v mehanski obdelovalnici in na dej
stvo, da ta obrat v prim erjavi z ostalim i naj
močneje zaostaja pri izpolnjevanju s planom 
določenih obveznosti. Na vprašanja diskutan- 
tov je bilo pojasnjeno, da v mehanski obde
lovalnici nastopa največ težav zaradi ne
ugodnega asortim ana, delno zaradi pom anj
kanja ustrezne delovne sile pa tudi zaradi za
stojev in zato, ker so iz nekaterih obratov 
sprejeli v obdelavo m aterial, k i bi se jim  
m oral dostaviti po program u šele v III. ali 
IV. trim esečju leta 1965, da pa bodo večanje 
zalog im zaostajanje v proizvodnji m orali ob
ravnavati in analizirati predvsem v samem 
obratu  ter se dogovoriti, kako bodo te težave 
lahko odpravili.

Ob razpravi o ukrepih, ki jih  bo železarni 
treba storiti glede na novo gospodarsko re
formo, je  bilo poudarjeno, da se je  naša že
lezarna že pred njeno uvedbo aktivno vklju
čila v pripravo, s tem  da je oblastnim  irr 
drugim  gospodarskim  forum om  predvsem pa 
preko Združenja jugoslovanskih železarn že 
prej posredovala objektivne analize, na pod

lagi katerih  so se izoblikovali končno ve
ljavni odnosi cen surovinam, pomožnemu 
m aterialu, energiji in našim izdelkom. Zara
di prekratkega časa v železarni še nimamo 
vseh izračunov in analiz, zato DS ni mogel 
sprejeti posameznih odločitev, pač pa je  raz
prava potekala v glavnem okrog priprav in 
ukrepov, ki jih  bo za prehod na nove gospo
darske ukrepe v bližnji prihodnosti treba iz
vesti v železarni.

Gospodarske reform e ne bi smeli obrav
navati sam o s stališča ponovne regulacije 
osebnih dohodkov, am pak predvsem s pred
postavko, da bomo morali pričeti boljše go
spodariti, da se bodo morale tudi obračun
ske enote aktivno vključiti v odkrivanje in 
zajetje notranjih  rezerv. Strokovne službe so 
do sedaj že pripravile predlog plana proiz
vodnje za naslednjih pet mesecev. Predlog je 
usklajen z letnim planom in  z dejanskim i 
možnostmi, ki jih lahko dosežejo obrati ob 
upoštevanju, da se število zaposlenih ne bi 
smelo bistveno povečati. Bojazni, da bi mo
rali v železarni zm anjšati število zaposlenih, 
ni in bomo verjetno zadnje mesece morali 
na novo sprejeti celo nekaj delavcev, bo pa 
treba izvesti določeno čistko in po potrebi 
izključiti iz podjetja  ljudi, ki stalno rušijo 
delovno disciplino. Osnutek predloga finanč
nega plana, ki še ni dokončen, ker nam  še 
niso znane nove cene vseh surovin, ne kaže 
slabih rezultatov.

Predlog je  pripravljen na predpostavki, da 
se bodo cene izdelkom črne m etalurgije v 
povprečju povečale za okrog 36 % in da bo
mo iv železarni dosegli boljšo proizvodnjo ob 
istočasnem  zm anjšanju poslovnih stroškov. 
Skladno s povečanjem proizvodnje in z bolj
šim izkoriščanjem  kapacitet se bodo lahko 
povišali in regulirali tudi naši osebni dohod
ki. Na račun znižanja prispevkov se bodo 
naši osebni dohodki lahko povišali za 13 %, 
ostalo povišanje pa je vezano na povečanje 
realizacije in dohodka. Sedanji začasni ob
računi kažejo, da bi na ta račun lahko po
višali osebne dohodke za okrog 12 % oziro
m a bi povišanje osebnih dohodkov od 1. av
gusta letos dalje lahko znašalo ca. 25 %. O si
stem u in načinu povišanja in regulacije oseb
nih dohodkov pa  bo m oral končno odločati 
DS.

Pri ostalih točkah dnevnega reda je  DS 
razpravljal še o sprem em bah na poslovnem 
skladu in o predlogu disciplinske kom isije 
o izključitvi Alojza Skoka iz železarne.

Po končani razpravi je  sprejel DS nasled
nje zaključke in sklepe:

— poročilo bilančne kom isije o pregledu 
zaključnega računa za lansko leto je  bilo 
vzeto na znanje in sklenjeno, da se ugotov
ljeno povišanje dohodka v znesku 5,184.648 
dinarjev preknjiži na poslovni sklad, s tem 
da se pridobljena sredstva lahko uporablja
jo  samo za obratna sredstva;

— zaradi spremembe, ki je  nastala pri do
hodku in zaradi sprememb, ki .so nastale s 
sklepom DSP, da se iz sklada skupne porabe 
prenese v poslovni sklad 125 milijonov din, 
se odobri nova razdelitev 9redstev, ki so nam 
po zaključnem  računu iz lanskega leta osta
la na razpolago, tako da  se za poslovni sklad 
določi 1.536,742.302 din, za sklad skupne pora
be pa 381,653.808 din;

— potrdi se poročilo o poslovanju železar
ne v I. polletju leta 1965 vključno z ugotov
ljenim  finančnim rezultatom;

— v zvezi z ukrepi, k i jih  je  po uveljavitvi 
gospodarske reform e izvesti v železarni, je 
bilo sklenjeno:

do 10. 8. 1965 je  treba izdelati predlog pla
na skupne in blagovne proizvodnje ter reali
zacije za čas od avgusta do vključno decem
bra letos;

do 10.- 8. 1965 je  treb a  izdelati predlog no
vega finančnega plana za čas od avgusta do 
vključno decem bra letos;

do 15. 8. 1965 je  izdelati predlog plana in
terne in eksterne realizacije s pripadajočim  
osebnim dohodkom za posamezne obračun
ske enote za čas od avgusta do vključno de
cem bra letos;

do 15, 5. 1965 je  izdelati predlog gospodar

ski reformi prilagojenega pravilnika za de
litev osebnih dohodkov;

do 15. 8. 1965 je  izdelati predlog novih pre
m ijskih normativov;

•do 30. 8. 1965 je izdelati predlog novega 
pravilnika o racionalizaciji in tehničnih iz
boljšavah;

do 15. 8. 1965 je izdelati predlog novega in 
veljavnemu zakonu prilagojenega pravilnika 
o m edsebojnih delovnih razm erjih  ter dopol
nitve sta tu ta ;

do 30. 8. 1965 je  izdelati kalkulacije izdel
kov, ki bodo pokazale ekonomičnost posa
meznih izdelkov v novih pogojih prodaje na 
domačem in zunanjem  tržišču.

Na podlagi konkretnih podatkov se m ora
jo  do 15. 8. 1965 v vseh obračunskih enotah 
pod vodstvom obratovodij izvršiti sestanki, 
na katerih se m orajo analizirati možnosti za 
izboljšanje poslovanja in sprejeti obveze za 
gospodarnost proizvodnje za čas od avgusta 
do vključno decem bra letos. Tako k pripravi 
podatkov kakor tudi sestankov je  po obra
čunskih enotah pritegniti izvoljene predstav
nike organov upravljanja, političnih organi
zacij in strokovnih služb.

Potrdijo se ugotovljene razlike pri konti- 
nuirnem  popisu m aterialnih vrednosti raz
reda III po stanju na dan 30. aprila in 31. 
m aja 1965 in .se odobri, da se ugotovljeni vi
ški v znesku 82.366 dinarjev knjižijo v dobro 
izrednim dohodkom, m anjko 8.793 dinarjev 
pa v brem e izrednim izdatkom.

Na predlog komisije za osnovna sredstva 
se odobrijo vse predlagane sprem em be na 
poslovnem skladu.

V mehanski obdelovalnici je  izvesti analizo 
vzrokov zastojev na stro jih  in stro jnih  na
pravah ter o rezultatu  na prihodnjem  zase
danju  seznaniti DS.

Tvrdki Komrowski iz Zapadne Nemčije se 
prizna bonifikacija .za reklam irano paličasto 
jeklo v vrednosti 4000 DM.

Na predlog disciplinske kom isije je bil za 
storjeni težji disciplinski prekršek izključen 
iz železarne Alojz Skok, zaposlen v topilnici.
• Zaradi povečanega obsega poslov komer

cialne službe je  DS odobril, da se pooblasti
la podpisnega poblaščenca prenesejo tudi na 
vodjo prodajnega oddelka Alojza Breznikar
ja  s pooblastilom , da lahko_ sam ostojno pod
pisu je pošto prodajne službe v odsotnosti 
komercialnega direk torja  pa tud i pošto in 
ostale akte komercialnega sek to rja  v istem 
obsegu kot komercialni direktor. -et

Z DENARJEM  JE  LAHKO
»Vzemi steklenico  in  skoči po viino!« je  

de ja l oče sinu. »D ajte  m i denar,«  prav i sin. 
»Z denarjem  n i težko; poizkusi e n k ra t brez 
denarja!«

S in  se je  km alu  v rn il in  da l očetu  ste- 
klenioo. »Saj je  v en d ar prazna!«  se je  ču
dil oče. »Iz polne stek len ice piti, je  p rav  
lahko, oče. P oizkusite  e n k ra t iz prazne!« 
se je  sm ejal m ali nep rid ip rav .

MODROST
Človek im a n a  sve tu  dve m inu ti' in .pol. 

Eno, da se  sm eje, drugo da joče, polovico 
pa, da ljubi, k a jti sred i te  tre t je  m inu te  že 
um ira.

O PROSTITE

On: »Jaz ostanem  p ri svojem  m nenju , da 
so k repostne  žene dolgočasne.«

O na: »In vi si dovo lju je te  to  iz raz iti v  
m oji priso tnosti?«

On: »Ah, oprostite , p ri vas se  n isem  še 
n ik d a r dolgočasil.«

BREZ TRUDA
id

P etn a js tle tn o  deklle svoji m ateri: »Veš, 
m am a, k a j bi lahko  postala b rez  n a jm a n j
šega truda?«  —- »No?« Hči: »S tara  m ati,«
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K a m  n a  i z l e t
(Konec)

N a G orenjsko človek obvezno kdaj pride, 
skozi P rim orsko  vodi pot do m orja, Do
len jska  pa je  za nas nekam  od rok, saj 
nas v lak  do Z agreba kom aj m alo pelje  po 
n jenem  severovzhodnem  delu  in  tako  kaj 
m alo vidim o od n jen ih  lepot. To pa je  
škoda, k a jti ta  tih a  dežela nič ne zaostaja 
za drugim i, tem več jih  lepo dopolnjuje.

V sakdo bo seveda izb ral svojo pot in 
p ri tem  nihče ne bo razočaran, toda k re n i
mo v polkrogu, da si bomo vsaj na k ra tk o  
lahko ogledali nekaj značilnosti in lepot 
D olenjske.

Kostanjevica na K rškem  po lju  je  p rv i 
k ra j, v reden  postanka. O znaka »slovenske 
Benetke« je sicer nekoliko p re tiran a , k ljub  
tem u pa je  ta  k ra j na K rk i zelo slikovit 
in zadnje  čase najbolj znan po F orm i vivi 
v lesu, saj so k ip a rji iz vsega sveta  doslej 
u stv a rili že mogočno zbirko lesenih  sku lp 
tu r, ki so zb rane ob starem  gradu , v ka
terem  je  velika  v inska klet, znam enita  
pro izvaja ln ica  do len jskega cvička.

T am kajšn ja  osnovna šola je  u m etnostna  
g a le rija  v m alem . Po vseh hodn ik ih  nam 
reč visijo slike in sto jijo  kipi, k i so jih  
darovali n a jraz ličnejši um etniki.

O dm aknjen  od p rom eta  je  pleterski 
k a rtu z ijan sk i sam ostan, znan iz osvobodil-

Na zahodu se a s fa ltiran a  cesta vzpne 
na K očevski Rog, k je r  še vedno dom ujejo 
m edvedi in  volkovi. S red i goščave, kom aj 
p et m in u t nad  cesto je  slavna baza 20. 
V bukovem  gozdu, sred i ve lik ih  skal so 
sk rite  obnovljene b a rak e  vrhovnega po
v eljs tva  p a rtizan sk ih  enot in naših  poli
tičn ih  organizacij, b a ra k e  borcev in  vodi
teljev , tehnike, kuh in je , p rosto r za m itinge 
—  vse tako, k ak o r je  bilo p red  več kot 
dvajse tim i leti.

Po tem  se v ije  cesta dolge k ilom etre  po 
edinem  »pragozdu« na S lovenskem . Levo 
in  desno samo gozd, p rek in jen  s pustim i 
jasam i. N ato otožna kočevska rav n in a  s

t.iaf /s

Kostanjevica

ne vojne, ko je  d a ja l zatočišče partizanom , 
danes pa enako gosto ljubno sp re jem a slo
venske književnike, ki želijo p isa ti v m iru.

Otočec je  tip  vodnega g rad u  na otoku 
sred i K rke. Zelo lep je  in zelo drag, pa 
k ljub  tem u zm eraj poln gostov, saj po
m eni le skok z g lavne ceste. Tu se zdaj 
tud i pokaže K rk a  v vsej svoji lepoti z 
značilno tem no zeleno barvo, s štev iln im i 
otočki in z m ajhn im i k a ta rak ti.

Novo mesto, središče D olenjske, je  poleg 
P tu ja  in  naših  obm orskih  k ra jev  gotovo 
m ed najbo lj s likovitim i slovenskim i m esti. 
Sam  popis bi zah teval preveč prostora, za
to ga je  treb a  enostavno videti. P a tud i 
okolica vabi na izlete. Tu je  T rška gora, 
p re k rita  z v inogradi in  polna zidanic, 
Šm ihel in P rečna  sta lju b k i vasici, neko
liko bolj oddaljen i pa so zaobljeni h rb ti 
Gorjancev, znani iz T rd inovih  b a jk  in  po
vesti; tud i v Š m arješke in D olenjske top li
ce ni daleč.

Lisca — Tončkov dom

Kočevjem na sredi. Tu je  vredno  stop iti 
v stavbo, v k a te ri je  zasedal zbor poslan
cev Slovenskega naroda  in  k je r  je  u re jen  
tud i m uzej NOB.

Tu se po ti cepita. D esna zav ije  nazaj 
p ro ti K rk i k Žužem berku, M uljavi, S tični 
(z znanim  sam ostanom ) in  V išnji gori, n a 
ravnost n ap re j pa je  slavna dom ovina R ib
n ičanov — Ribnica, ki ji  sledijo  Velike 
Lašče, Rašica, na levo pa se cepi pot v 
Podsmreko. To so ro js tn i k ra ji L evstika, 
T ru b a rja  in  S tr ita r ja , rom arska  pot slo
venskih  dijakov. G rad  Turjak je  lahko 
zadn ja  p osta ja  na po ti do L jub ljane .

Več ko je  kdo b ra l naše k lasike, več m u 
bo povedala p o k ra jin a  p o d rtih  in  obnov
ljen ih  gradov, sam ostanov in  vasic med 
nizkim i griči. Tod je  L evstik  poslušal 
M očilarjevo p ripoved  o M artinu  K rpanu , 
Ju rč ič  svojega deda, T ru b a r pa je  tu  vz lju 
bil jezik, v ka te rem  nam  je po tem  spisal 
p rve slovenske knjige.

Otočec

K akorko li pa se iz le tn iku  tud i m udi, naj 
ne pozabi načeti pogovora z ljubezniv im i 
dom ačini, da bo lahko p ris lu h n il n jihov i 
pojoči govorici, iz k a te re  je  zrasel sloven
ski kn jižn i jezik.

Koledar turističnih in drugih prireditev 
med 15. avgustom in 15. septembrom
K ropa — 22. avgusta  — žeb lja rsk i dan, 
L ju b ljan a  — 27. avgusta  —  m ednarodn i 

sejem  vina,
K rško  —  29. avgusta  — m edrepubliške 

speedw ay dirke.
B rez točno določenih datum ov pa ob

lju b lja jo  posam ezni k ra ji v avgustu  in  v 
p rv i polovici sep tem bra  še n asledn je  p r i
red itve:

R ateče na G orenjskem  —  pastirsk i rej, 
Ž elezniki —  III. č ipkarsk i dan,
Jezersko  —  ovčarsk i bal,
Novo m esto — opera  na prostem , 
G rosuplje  — noč m ed dolen jsk im i pol

harji,
K rško  — sem iška trga tev .
K er cene iz prospek tov  n a jb rž  ne držijo  

več, jih  ne bomo navaja li. K akršneko li pa 
tud i so in  bodo v p rihodnje , ta  del naše 
m ajhne dom ovine je  v reden  vsaj bežnega 
ogleda.

MORALNOST

N eka s ta ra  dam a, sicer Ijubitetljica knjig, 
je  b ila  tak o  m oralna , da v  knjižn ici niso 
sm ela b iti n iti dela p isateljic  skupa j z deli, 
p isateljev.

Novo mesto
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F O T O K R I T I K A

Peter Krančan, ro
jen 24. 6. 1910, oseb
no upokojen 31. 7. 
1965. V železarni od 
leta 1941, nazadnje 

v sta ri valjarni

Za turizem  čez 100 let bodo take razvaline m orda zanimive, m i bi pa raje  p ar desk vmes

VINKO HABER
N aša osnovna organizacija  m i je  naložila 

težko dolžnost, da se v im enu vseh čla
nov poslovim  od njega.

Ko se je  le ta  1956 zaposlil v našem  ko
lek tivu , je  tako j pokazal vestnost in  m a rlji
vost na svojem  delovnem  m estu. Ko smo 
ga spreje li v članstvo Zveze kom unistov, 
je  bil glavni razlog ,za sprejem  ta, da smo 
ga sm atra li za vestnega delavca.

Delal je  pri prom etu , zarad i bolezni in 
hude operacije  pa je  m oral sprem eniti de
lovno m esto in  se zarad i rah lega zdrav ja  
zaposliti v varnostn i službi. To službo je  do 
zadnjega dne vestno oprav lja l.

Ko smo zvedeli, da je  odšel od nas, nam  
je vsem  postalo tako  težko, ko t da bi se 
to p ripetilo  k a te rem u  od naših  najožjih  so
rodnikov. Posebno težko pa nam  je, k er se 
je  poslovil od nas tako  m lad in  k er je  za
pustil družino, ki ga je  potrebovala  in s k a 
tero  globoko sočustvujem o.

V dolžnost si štejem o, da sc m u za vse 
njegovo delo zahvalim o in  ga ko t dobrega 
te r značajnega človeka in  tovariša  oh ran i
mo v svetlem  spom inu.

P e te r  K rivograd

JU L IJA  SO N A STOPILI DELOVNO 
RAZM ERJE

S tan islav  Lončar — KV, Ivan  Š ro t — 
KV, Janez  P oberžnik  KV, F ranc  M erkač 
— KV, M irko K ran jc  — KV, F ranc Svetec 
H. — KV, Jože L en art — NK, Ivan  M er- 
kač-H udopisk — KV, M arija  J u ra k  — KV, 
K ris tijan  Švab — NK, Ivan  Korošec II. — 
KV, E rnest T and ler — KV, A nton P revo r- 
čič II. — KV, Jože M iklavc III. — KV, 
M aksim iljan  V erhovnik  — KV, A vgust Fi- 
gek — KV, M arija  Seddlšak — NSS, M ari
ja  V ertačn ik  — NSS, H ilda U rn au t — VSS, 
F ran c  U rbanci — SS, A dolf K ovač — SS.

ODŠLI SO IZ PO D JETJA

V inko H aber — NS, A na G retič  — NK, 
Ju lij S k ra lo v n ik — NK, F ranc M ezner I I .— 
KV, F ranc  Vivod — PK, K are l H erm an  —■ 
NK, M irko K ordež II. — NK, Ivan  Petrič  
II. — KV, F ranc  Sovič — NK, F ranc Kac 
II. — NK, K lem en O svald — KV, M aks J e 
seničnik  — NK, F ranc  L evar II. — KV, Eli
zabeta  Torok — KV, P e te r  M arzel — PK, 
Jakob  Jašarev ič  — PK, F ranc  R izm al — 
NK, F ranc G rad išn ik  II. — PK, Jakob  
K ran jc  — NK, A lojz 2  viža j — NK.

ZIM SKI BAZEN JE  ODPRT

Vsaik dan razen  sobote in  nedelje  ve lja  
tak  u rn ik :

od 8. do 10. u re  tren in g  F užinarjev ih  
plavalcev, 

od 10. do 12. u re  p rosto  za rekreacijo , 
od 15. do 17. u re  tren in g  F užinarjev ih  

plavalcev,
od 17. do 21. u re  prosto za rekreacijo . 
Ob sobotah je  od 15. do 21. u re  prosto

Jože Rus, rojen 18. 
9. 1917, invalidsko 
upokojen 15.8.1965. 
V železarni od 3.12. 
1952, v topilnici — 
priprava vložka

Franc Gradišnik, 
rojen 30. 11. 1910, 
invalidsko upoko
jen 23. 7. 1965. V že
lezarni od leta 1945, 

v topilnici

za rekreacijo , v  nedeljo  pa od 8. do 12. in  
od 15. do 2 lč. ure, če seveda n i kakega 
tekm ovanja .

To rekreacijsko  pila vanj e pa pride  .pre
cej d rago : za člane ko lek tiva  100 d in , za 
nečlane 150, za o troke  in  d ijake  pa 60 din 
NA URO!

P rid ite  in  se » rek re ira jte« , sicer v sladki 
vodi, a po precej so ljen ih  cenah!

K aj pa bo, če bodo tu d i tu  n a  račun  go
spodarske re fo rm e še dvignili cene?

-a te -

V PR A ŠA N JE SLEPCA

Nekdo je  vp raša l A risto tela, zakaj im a 
rad  lepe žene. »To v p ra šan je  je  vp rašan je  
slepca,« je  odgovoril m odrijan .

Naši
upokojenci

Anton Kotnik, ro
jen 3. 7. 1908, sta 
rostno upokojen 31. 
7. 1965. V železarni 
od 1963, v špediciji


